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Letos skromen kurentov pozdrav 
Kurentov z\onec se je oglašal dobrih štirinajst dni. V 

nedeljo, 14. februarja, naj bi dosegel vriiunec, pa je oma
ga l . . . V karnevalskem sprevodu po mestnih ulicah in tr
gih se je oglašalo le nekaj nad petdeset kurentov. Le kje 
so se izgubili drugi? Izostanek jim lahko opravičimo le 
delno: mila zima je prinesla svoje, vabilo pomladi ni po
trebno, saj je njenih znanilcev že veliko. Povsod v Sloveni

ji jih je bilo videti. Takšno ravnanje še toliko bolj potre
buje »zaščitno vedenjev<. Kurenta bo potrebno zaščiiiti. 
To ni nič novega. \ Ptuju se o tem že veliko pogovarjamo, 
uspehov pa ni. 

Sicer pa je bila letošnja pustna nedelja več kot uspešna. 
Več o 28. kurentovanju na sedmi strani. MG 

posnetek: Ivo Ciani 

Kako z manj 
denarja 
ohraniti 

doseženo 
raven 

Lelos bo za družbene dejavnosti, s 
tem tudi za zdravstvo, realno mar.j 
denarja. Predstavniki Zdravstvenega 

Dr. Dinko Leskovšek 
(Posnetek: Martin Ozmec) 

centra dr. Jožeta Potrča Ormož -
Ptuj so dr. Dinka Leskovška. pred
sednika republiškega komiteja za 
zdravstvo in socialno varstvo Sloveni
je, 12. februarja v Ormožu seznanili s 
svojim- razvojnimi programi do leta 
1990 in s prizadevanji za racionalno 
porabo zdravstvenega dinarja. Finan
čne težave skušajo omiliti na vse nači
ne, pri tem pa poudarjajo, da ni razlo
gov za bistveno omejevanje ravni 
zdravstvenega varstva, čeprav vedo, 
'la bo denarja realno manj za tri od
stotke. 

Ptujski in ormoški zdravstveni de
lavci so podprli dobro polovico var
čevalnega programa. Menijo pa. da 
"l̂ repi ne bodo dali želenih rezulta
tov. V Zdravstvenem centru je zapo
slenih 1100 delavcev: z zmanjševa
njem zaposlenosti na račun vitalnih 
<lejavnosli ne bi veliko pridobili. Mi
lan Jager. direktor ZC. je tudi pove-i 
dal. da ima zdravstvo še nekaj rezerv' 
(na primer nega starostnikov, pri ka
teri sodeluje najmanj deset zdravstve
nih delavcev), ki pa po njegovem ne 
^' smele obremenjevati družbenega 
denarja. 

Na pogovoru v ormoški psihiatriji 
so opozorili še na druge zdravstvene 
dileme. Več o tem v prihodnji številki 
Tednika. 

MG 

V RIMSKIH GROBOVIH ODKRILI JANTARJEV NAKIT 

Pladenj z ribo in gosko 
Kot smo vas že seznanili v prejšnji 

številki, so arheologi na gradbišču no
ve obvoznice na robu Natašine poti v 
Ptuju odkrili osem rimskih grobov. 
Grobovi so žgani in ležijo ob cesti, ki 
je nekdaj vodila proti Savariji. Našli 
so nekaj novcev, kosov lončenine, 
majhnih posodic solznic iz stekla. 
Najdbe, ki jih skorajda lahko najde
mo v Ptuju in bližnji okolici, če le lo
pato zasadimo dovolj globoko, kot 
radi pravimo Ptujčani. In vendar smo 
vsakokrat znova presenečeni; tako so 
bili arheologi tudi tokrat, ko so odprli 
grob številka sedem in v njem našli 
čudovit nakit iz jantarja. Dva prstana, 
eden s figuro ležečega psa, drugi s fi
guro psa in otroka, ki se igrata. Izred
no zanimiv je pladenj, na katerem je 

Pladenj iz jantarja, na njem riba in gos. 

Jantarjev prstan z otrokom in 
psom. 

riba in verjetno gos, vse z jantarja, 
umetelno izdelano, da bi neznanemu 
oblikovalcu zavidal marsikdo še da
nes. Kot pravi arheolog Ivan Tušek, 
sodijo grobovi iz tegul v kocen 1. in 
začetek 2. stoletja. Druge grobove bo
do odprli, ko bo zapoznela zima, ki 
jim je letos omogočala delo tudi v de
cembru in januarju, to dovolila. Pri 
delu pomagajo študentje in delavci 
Komunale in pa seveda nepogrešljiva 
preparatorja Stanko Gojkovič in Ivan 
Žižek. Obetajo si še kakšno zanimivo 
najdbo, saj so odkrili tudi zid, ki je 
obdajal to grobišče. Dela torej ne. bo 
zmanjkalo. 

NaV 
Fotografije: Ivo Ciani 

Konferenca bo 16. marca 
Ciani občinskega komiteja ZKS Ptuj so na ponedeljkovi seji sprejeli sklep 

o sklicu in sestavi občinske konference. Ta bo 16. marca popoldan v Narodnem 
domu. Poročilo o stanju in izvedbi nalog v občinski organizaciji ter ožje in širše 
je po oceni članov komiteja dobro, nekoliko neobičajno; eden razpravljalcev ga 
je ocenil celo kot prijetno provokativno. Tako imajo člani ZKS v ptujski občini 
dobro osnovo za razpravo, ki mora pokazati vse slabosti in dobre strani dela, 
prihodnje naloge pa nakazati kratko in jasno z učinkovito izvedbo. Zato je bilo 
že na tej seji veliko besed o metodah dela, podobno pa pričakujemo tudi na seji 
konference, ki zagotovo ne bo formalnost. 1. k. 

Priključenih že osem peči 
Sreda, 10. februarja 1988, ob 

9.30. Ob veliki peči z oznako 201 
v novi eletrolizi C se je zbrala 

skupina delavcev TGA in zuna
njih sodelavcev in so bili priče 
pomembnemu delovnemu do

godku. V okviru projekta 
M PRAL so priključili na elektri
čno napetost prvo peč in pričeli 
vroče testiranje. 

To pa pomeni tudi pričetek 
proizvodnje aluminija v tej peči, 
ki naj bi neprekinjeno delovala 
vse do konca svoje življenjske 
dobe leta 1994. Naslednji dan so 
priključili že drugo peč in vsak 
dan naslednjo, tako da je danes 
priključenih že 8 peči. Priklaplja-
nje bodo nadaljevali s takšno di
namiko, da naj bi do konca apri
la delalo vseh 80 peči v novi 
elektrolizi. V maju naj bi proiz
vodnjo aluminija optimirali in 
predvidevajo, da naj bi v začetku 
junija dosegli že celotno proiz
vodno zmogljivost elektrozie C; 
ta pa je 35.000 ton aluminija. To 
pomeni, da v drugi polovici leta 
v TGA ne bodo razpolagali le s 
45.000 tonami proizvodnih zmo
gljivosti, ampak z 80.000 tonami. 

-OM 
Prvi aluminij v novi elektrolizi C je nastal v peči z oznako 201. 

(foto: M. Ozmec) 

UVODNIK 

Je položaj v šolstvu 
res tako kritičen? 

Med najbolj obravnavanimi temami je v zadnjih nekaj letih tu
di šolstvo. Od tega. ali smo v Ptuju potrebovali tako velik in razko
šen srednješolski center in kakšne izobraževalne programe imamo, 
do upravičenosti obstoja šol v tistih krajih, kjer tako rekoč ni učen
cev in bi bil njihov prevoz v drugo, bližnjo šolo veliko cenejši. Da o 
šolskih okoliših, potrebnosti novih poslopij in tudi o osebnih dohod
kih tokrat ne govorimo. 

Ko v bistvu neprizadet ah pa prizadet le kot starš in občan po
slušaš take in podobne razprave, ti pogosto ni povsem jasno, kako 
je v resnici. Ali je res vse tako zanič, ali smo res tako malo storili za 
izobraževanje, na katerega vse bolj prisegamo in govorimo, da nas 
bo le znanje pripeljalo iz nerazvitosti in sedanjega stanja? Tudi v 
letošnji resoluciji se sklicujemo nanj. po drugi strani pa celotnim 
družbenim dejavnostim jemljemo že tako pičla sredstva. Nekomu \ 
pač moramo, če hočemo dati drugemu! 

Zahteva po racionalnejšem samoupravnem organiziranju na-'. 
šega šolstva pomeni tudi nekatere sistemske spremembe. Pravijo, j 
da imamo v jugoslovanskem šolstvu največjo režijo v Evropi. Raz-^ 
mišljajo celo o tem, da bi ponavljatci razredov poslej plačevali 50 j 
odstotkov stroškov za šolanje. Mislim, da je tako razmišljanje ne- ^ 
umno in da pelje v še večje administriranje, zmešnjavo in delitev na^ 
tiste, ki imajo in zmorejo, in na one, ki že tako ali tako nimajo nič. ; 
Tudi .selekcija v skrajšane in srednje programe je pogosto krivična. 

Ocene so dostikrat varljivo merilo in po njih težko ocenimo, kako 
bo kdo uspešen v poklicu in življenju. Odličnjaki in piflarji ponava
di ne uspejo, tudi večina genialnih otrok je zelo klavrno končala. 
Sicer pa naj o tem VEČ razmišljajo tisti, ki bi morah; že zaradi svo
jih poklicev in delovnih mest, kijih zasedajo. 

Pred nedavnim so se zbrali najodgovornejši iz sindikata in 
ZK, predstavniki izvršnega sveta občine in republiških organov za 
področje vzgoje in izobraževanja, da bi na letni sindikalni seji in se
ji aktiva komunistov podrobneje razčlenili sedanje stanje na tem 
področju in nakazali svojo vizijo rešitev v letu in obdobju, kije pred 
nami. Pravijo, da bo težko, vendar na silo, za lase privlečene reor
ganizacije nočejo. 

Že znane težave in neprestani intervencijski zakoni postavljajo 
v zadnjih nekaj letih družbene dejavnosti v vedno bolj negotov polo
žaj: tudi gospodarstvu gre vse težje in težje. Nezadovoljni delavci, 
štrajki, nizki osebni dohodki, visoki življenjski stroški, ukrep za 
ukrepom in brezuspešna prizadevanja zvezne vlade tudi v prihodno
sti ne vzbujajo upanja o boljših časih. Ne zmoremo financirati ma
terialnih stroškov v šolah, ne dohajamo rasti osebnih dohodkov, ni
ti minimalne amortizacije. Lani je bilo kar 750 milijonov dinarjev 
premalo in to zmanjšuje tudi osnovo za letos. Vse te težave pa se ta
ko ah drugače odražajo na kvaliteti dela. tehničnem opremljanju 
šol, ni denarja za amortizacijo. Po drugi strani pa bo samo v febru
arju blokiranih okrog 500 milijonov dinarjev, ves mesečni priliv pa 
je 2,5 milijarde dinarjev. Lanske težave .se bodo še poglobile . . . 

Take ugotovitve in razmišljanja smo poslušali skoraj štiri ure. 
Pa tudi to, da gre za prenatrpanost učnih programov, za veliko ba
lasta, ki ga je potrebno odstraniti, da smo na pragu črne šolske per
spektive in da letošnja izhodišča pobijajo tisto, kar smo dve leti de
lali pri prenovi učnih programov. Tudi vprašanje predšolske vzgoje 
ima polno neznank ob odločenosti tistih, ki jo izvajajo, da obsega 
storitev ne bodo zmanj.ševah. 

Premalo je prostora, da bi zapisal vsa mnenja in stahšča. Tudi 
nekaj različnih je. Pogosto pozabljamo, da smo ogromno zgradili in 
obnovili, pa tudi na to. da imamo mrežo šol še iz časov Marije Te
rezije in da je materialna plat vedno pred razpravami o tem. kako 
delamo in kakšni so rezultati našega dela. Stvari smo tako zakom-
plicirali, da se v njih enostavno ne znajdemo. Vse bo potrebno sila 
poenostaviti, ker rezultatov TAKŠNEGA .samoupravljanja ni. Tudi 
sisov s takšnimi pristojnostmi ne potrebujemo. Njihove skupščine so 
prej žalostne farse kot pa odgovorno odločanje. Se bomo tega kon
čno le zavedeli? 

Marjan Šneberger 
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Nekdo je rekel, da b.e la/btava Ptujsko gledališče 1786- 1958 
konča leta 1958 zaradi tridesetletnega jubileja ukinitve poklicnega 
gledališča v Ptuju (1958—1988). • 

Usojeno nam je živeti skupaj na tem koncu in še naprej bomo ži
veli z nekaterimi razlikami, je bilo slišati na sestanku predstavnikov 
mesta Maribora in občine Ptuj. • 

Učenci Srednješolskega centra so zbrali za obnovo Č o p o v e do
mačije prek 500.000 dinarjev. Težav pri zbiranju ni bilo, težave so na
stopile, ko so hoteli denar vložiti na banko, saj so jih (res je bilo veli
ko kovancev, ki pa so še plačilno sredstvo) zavrnili kar v dveh ptuj
skih ekspoziturah Kreditne banke. Denar so jim prešteli v Službi 
družbenega knjigovodstva. • 

Kdo ve, kakšna bi bila odločitev, če bi lahko krave in biki odlo
čali o tem, ali v Podravju en ali dva veterinarska zavoda. 

N. V. 

Danes kviz o kmetijstvu 
Osnovna organizacija mladih v ptujski kmetijski srednji šoli je za 

danes skupaj z Občinsko konferenco Zveze socialistične mladine Ptuj 
pripravila občinski kviz Mladi in kmetijstvo. 

Zanj se je doslej prijavilo šest ekip, med njimi štiri iz srednje 
kmetijske šole, ena iz Kmetijskega kombinata in ena iz Kmetijske za
druge Lovrenc. 

Kviz bodo pričeli ob 15. uri. Mladi bodo odgovarjali na vpraša
nja o varstvu gozdov, živinoreji, gojenju krompirja, biovrtnarjenju in 
mladinski dejavnosti po kongresu v Krškem. 

d. 1. 

SKUPŠČINA OBČINE PTUJ 
Odbor za spremljanje izvajanja 
družbenega dogovora o dohodku 

O C E N A 
RASTI SREDSTEV ZA OSEBNE DOHODKE 
V GOSPODARSTVU OBČINE PTUJ 
V PRVEM TRIMESEČJU LETA 1388 

Odbor za spremljanje izvajanja usmeritev družbenega dogovora 
o dohodku v občini Ptuj je oceni!, da se bodo razporejena sred
stva za bruto osebne dohodke v organizacijah združenega dela 
gospodarstva občine v obdobju januar-marec 1988 glede na pov
prečje leta 1987 povečala za 81,5 %. Navedeni odstotek rasti upo
števajo pri določanju družbeno primernega obsega sredstev za 
bruto osebne dohodke v organizacijah združenega dela s po
dročja družbenih dejavnosti. 

Organizacije in skupnosti, za katere omejuje izplačevanje oseb
nih dohodkov posebni zvezni interventni zakon (Uradni list SFRJ, 
št. 75/87 — 3., 5. in 6. člen), upoštevajo navedeno oceno le za 
opredeljevanje možnih izplačil po samoupravnih splošnih aktih, 
ne pa tudi za dejanska izplačila v času veljavnosti zakona (zap. št. 
8. v obrazcu OD — drugi v DS m zap. št. 5 v obrazcu ODB). 

Predsednica odbora: 
Lizika VIDOVIČ. dipl, oec 

Komisija predsedstva občinskega sveta ZSS Ptuj za sindikalna in [ 
druga družbena priznanja na podlagi 131. člena statuta ZSS, 48. člena sta- i 
tutarnega sklepa občinske organizacije ZSS Ptuj in 40. člena poslovnika o j 
organiziranosti in delovanju občinskega sveta ZSS Ptuj razglaša rok in j 
pogoje za predlaganje kandidatov za j 

' j 

SREBRNI ZNAK I 
Z V E Z E S I N D I K A T O V S L O V E N I J E 5 

V L E T U 1 9 8 8 

Komisija predsedstva občinskega seta ZSS Ptuj za sindikalna in dru- ; 
ga družbena priznanja razpisuje za leto 1988 podelitev 15 srebrnih znakov ' 
Zveze sindikatov Slovenije članom Zveze sindikatov in 5 srebrnih znakov : 
Zveze sindikatov Slovenije osnovnim organizacijam in organom Zveze , 
sindikatov. i 

1. I 
Srebrni znak Zveze sindikatov Slovenije bo podeljen osnovnim orga- j 

nizacijam in organom Zveze sindikatov za večletno izjemno in učinkovito \ 
delovanje pri uveljavljanju interesov članov Zveze sindikatov. Pri Tem bo j 
upoštevano zlasti: \ 

— zavzemanje za uveljavljanje vloge Zveze sindikatov kot enotne in j 
najširše razredne družbenopolitične organizacije delavcev in delavskega ' 
razreda v političnem sistemu socialističnega samoupravljanja, ' 

— prizadevanje za razvoj socialističnih samoupravnih družbenoeko- ' 
nomskih odnosov na podlagi ustave SFRJ. ustave SRS in zakona o zdru- j 
ženem delu ter za poglabljanje odločujočega vpliva delavcev, 

— trajnejše izpolnjevanje dogovorjenih sklepov in stališč, sprejetih v : 
organih Zveze sindikatov in sindikatov delavcev dejavnosti, ' 

— prizadevanje za doseganje dogovorjenih ciljev gospodarskega in j 
družbenega razvoja, ! 

— utrjevanje enakopravnosti, bratstva in enotnosti narodov in na- i 
rodnosti Jugoslavije ter razvijanje in ohranjanje revolucionarnih izročil < 
naprednega delavskega gibanja. 

razvijanje sodelovanja med osnovnimi organizacijami in organi; 
Zveze sindikatov v občini ter zunaj občinskih, regijskih in republiških me
ja. ( 

Predlog za podelitev srebrnega znaka ZSS lahko dajo konference os-; 
novnih organizacij ZSS, občinski odbori sindikatov delavcev dejavnosti, 
in predsedstvo občinskega sveta ZSS Ptuj. \ 

Srebrni znak Zveze sindikatov Slovenije bo podeljen članu Zveze 
sindikatov, ki je z večletnim družbenopolitičnim delom v osnovni organi- ^ 
zaciji ZSS, organih sindikata delavcev dejavnosti ali v organih Zveze sin-j 
dikatov uveljavljal delavske interese in dosledno ter učinkovito pomagal j 
uveljavljati ter razvijati sindikalno skupino, osnovno organizacijo ZSS ali • 
organe sindikata delavcev dejavnosti in Zveze sindikatov ter krepil njiho-
vo razredno naravnanost. , 

Predlog za podelitev srebrnega znaka Zveze sindikatov Slovenije lah-i 
ko dajo izvršni odbori in predsedstva konferenc osnovnih organizacij; 
ZSS, občinski odbori sindikatov delavcev dejavnosti, aktiv sindikalnih ' 
aktivistov ter občinski svet ZSS in njegovi organi. , 

3. i 
Predlagatelj pošlje predlog z utemeljitvijo do 31. marca 1988 na Ob-i 

činski svet Zveze sindikatov Slovenije Ptuj, Cučkova i, 62250 Ptuj. ! 

4. 
Srebrni znaki Zveze sindikatov Slovenije bodo dobitnikom podeljeni 

na prvomajski proslavi v Ptuju dne 30. aprila 1988. 

Komisija predsedstva OS ZSS Ptuj za sindikalna 
in druga družbena priznanja 

SREČANJE PREOSTAVNiKOV MARIBORA IN PTUJA 

Kolikšna je razdalja od Maribora do Ptuja 
Tudi obratno bi lahko zapisali: kolikšna je 

razdalja od Ptuja do Maribora. Po razgovoru 
predstavnikov mest Maribora in Ptuja minuli 
četrtek v Ptuju so razdalje velike, prevelike, 
tudi nepremostljive. 

Usojeno nam je, da živimo skupaj na bre
govih Drave z razlikami, ki so nam všeč ali 
ne. Regija, Podravje ali kako že imenujemo 
ta skupni prostor je pojem, ki si ga eni in 
drugi predstavljajo drugače, zato je težko go
voriti o skupnem nastopu, če vsak vidi naj
prej svoj interes. 

Gotovo pa je, da je v preteklosti, že od ti
stih davnih časov, ko smo tudi v tem koncu 
dežele začeli polagati železniške tire, Ptuj po
tegnil ta krajši konec, pa tudi danes ni nič 
drugače. »Ptuj je postal delovno intenzivna 
provinca,« je izpostavil predsednik ptujskega 
izvršnega sveta Jože Botolin. Veliko temelj
nih organizacij, katerih delovne organizacije 
so prav v Mariboru, ostaja na robu zanima
nja centrov, še slabše pa se piše v teh časih, 
ko se tudi pri nas ne moremo izogniti evforiji 
ukinjanja temeljnih organizacij, kar pomeni 
konkretno za Ptuj, da bomo počasi imeli le 
poslovne enote. To pa pomeni, da se razvoj, 
kadri in še kaj seli v centre še bolj kot doslej, 
v Ptuju pa ostaja zgolj in samo proizvodnja. 

To se kaže pri Gorenju, pri kranjski Savi, 
proces se nadaljje, najbolj aktualen v tem tre
nutku je Certus, pa tudi Elektrokovina, elek
trogospodarstvo, gozdno in vodno gospodar
stvo, celo gradbeništvu te težnje niso tuje. Da 
to ni le jamranje »malih«, ki se čutijo odri
njeni, kaže dobro poslovanje samostojnih de
lovnih organizacij, kot je primer Tovarne vol
nenih izdelkov Majšperk, ki uspešno sodelu
je z MTT Maribor. Dobro sodelovanje, ki te
melji na poslovnem interesu, se kaže tudi 
med Hiko Olga Meglic in mariborsko Metal
no in ne nazadnje tudi med Tovarno avtomo

bilov in Agisom. »Poslušani in uslišani pa 
smo pri banki in zavarovalnici,« je dejal Jože 
Botolin. 

Janez Čuk, predsednik izvršnega sveta me
sta Maribora, je opozoril, da kakorkoli že 
obrnemo medsebojno sodelovanje, bi morali 
Ptujčani razumeti, da so Slovensko narodno 
gledališče, ČGP Večer, Letališče, regijske in
stitucije v Mariboru in bi jih tudi finančno 
morali reševati skupaj. Ce se na tem področ
ju ne bo kaj spremenilo, bodo prisiljeni med 
drugim tudi povečati (že do sedaj najdražjo) 
letališko takso od 5000 na 10.000 dinarjev. V 
zvezi z ukinjanjem temeljnih organizacij pa 
verjetno ni različnih pogledov, le nekateri 
družbeni procesi nas prehitevajo, kar velja 
tudi za Certus. V Mariboru ni bil nihče se
znanjen z nameni Certusa in so tej delovni 
organizaciji izrekli kritiko, vendar pa menijo, 
naj ne bi bilo pritiskov na delavce v ptujski 
temeljni organizaciji, da se združijo v TOZD 
Avtopark ptujske Komunale. Potrebno je de
lavcem omogočiti, da se odločijo sami, refe
rendumsko. 

Tako Ptuj kot Maribor sta imela za vse iz
rečene probleme svoj zakaj in zato. Čeprav 
še dolgo ne bo razumljeno, da bomo imeli v 
regiji dva veterinarska zavoda kljub dolgole
tni in strokovni tradicji ptujskega. Izgovori in 
sklicevanje na zakon, na strokovnjake, ki so 
v Mariboru, vse to je nekako privlečeno za 
lase; je tudi razdalja od Maribora do Ptuja 
daljša kot v nasprotni smeri? Nekaj podob
nega se dogaja v usmerjenem izobraževanju, 
medtem ko sodelovanje na področju oskrbe 
postaja bolj umirjeno, čeprav velja za sled
nje, da smo kmetijsko neorganizirana regija. 

Na področju družbenih dejavnosti je odpr
to vprašanje zdravstva, saj ima ptujsko nepo
ravnan lanski dolg do Maribora v višini več 
kot 311 milijonov dinarjev. Denarja ni, ker se 

po prispevni stopnji ni nateklo dovolj sred. 
tev. Sicer pa bo potrebno pripraviti dolgoro. 
čnejše programe povezovanja zdravstva v re. 
giji. Tudi na področju zaposlovanja bi biig 
mogoče storiti več, pa tudi v delitvi usmeritev 
v srednjem usmerjenem izobraževanju. Upo, 
števajoč pri tem, da ni vse zlato, kar je v velj. 
kem mestu. 

Ena redkih zadev, kjer so si bili oboji edi. 
ni, enotni brez pridržkov, je avtomobilska ce. 
sta, ki bo speljana od Šentilja do Zagreba, to. 
rej mimo obeh mest. Pa tudi v tem so bili so. 
glasni, da je potreben skupen nastop do med. 
narodnih kreditov za modernizacijo obstoje, 
čih cest, kot je tista od Maribora prek Ptuja 
do Ormoža. Veliko je bilo izrečeno o pitni 
vodi in največjem slovenskem rezervatu le-te 
na Dravskem polju, pa o ekoloških vpraša, 
njih, saj Maribor čistilne naprave sploh ni. 
ma, ptujska pa ne dela. Tudi kafilerija je bila 
omenjena, pa še kaj. Ptuj sicer razume intere. 
se Maribora, nekatere od njih bo tudi podprl 
v tistem delu, kjer naj bi se vključili v repu. 
bliske programe, ne more pa pristati v reševa
nje problemov na račun Ptuja. 

Geografska razdalja med obema mestoma 
ni omembe vredna, a kaj, ko smo ta košček 
Podravja razdelili na toliko in toliko občin, 
krajevnih skupnosti, delovnih organizacij, ki 
vlečejo v imenu svojega okolja vsaka na svo. 
jo stran in ob tem mnogokrat, kar prepogo
sto, zaradi dreves ne vidijo gozda. Pa vseeno 
se človek ne more znebiti misli, zlobne ali ne, 
lokalistične ali ne. da veliki hočejo biti še 
večji, kar sicer ni nič slabega, če to ne gre na 
račun malih. Kdo je velik in kdo majhen v 
Podravju, pa se ve. 

NaV 

V a r s t v o okolja 
v današnjem članku bi želela 

vse občane in predstavnike de
lovnih organizacij seznaniti, ka
teri predpisi urejajo področje 
ravnanja z odpadki in koga zave
zujejo. 

Odpadke vseh vrst, razen radi
oaktivnih, urejajo: zakon o rav
nanju z odpadki (Uradni list 
S R S , št. 8/78), pravilnik o ravna
nju s posebnimi odpadki, ki vse
bujejo nevarne snovi (Uradni list 
S RS", št. 20/86), pravilnik o rav
nanju z živalskimi odpadki . . ., 
odloka o obveznem zbiranju, od-
važanju in odlaganju smeti za 
občino Ormož in Ptuj. 

Zaradi smotrnejšega izkorišča
nja in varstva dobrin splošnega 
pomena, varstva vrednot člove
kovega okolja ter človekovega 
zdravja in počutja ter zaradi var
stva živali in rastlin smo delovni 
ljudje in občani, organizacije 
združenega dela, družbenopoliti
čne skupnosti, krajevne skupno
sti in druge samoupravne organi
zacije dolžni: 

-- preprečevati in omejevati 
nasajanje odpadkov; 

— skrbeti za ponovno upora
bo odpadkov; 

— ravnati z odpadki smotrno, 
neškodljivo in okolju primerno; 

— nenehno skrbeti za čistočo 
v naravnem in bivalnem okolju. 

Odpadek je vsaka snov ali 
predmet v tekočem, trdnem ali 
plinastem stanju ter toplota, ki se 
izloča v procesu naravne biolo
ške reprodukcije, proizvodnje ali 
prometa, in je porabniku nepo
treben, nadležen ali škodljiv. 

Poznamo: 
— odpadke, ki se ponovno 

uporabljajo v proizvodnji, kjer 
nastajajo, ali v naravnih repro
dukcijskih procesih; 

— odpadke, ki se po predelavi 
ponovno uporabljajo kot sekun
darne surovine in 

— odpadke, ki se še ne upora
bljajo in jih odlagamo na za to 
določena mesta, da ne onesnaži
mo okolja. 

Občani se srečujemo pretežno 
s komunalnimi odpadki (to so 
odpadki iz gospodinjstev), izra
bljenimi predmeti, ki bi lahko v 
veliki meri služili kot sekundar
na surovina (bela tehnika, plasti
ka, steklo, tekstil ipd.), in z ne
varnimi odpadki (to je embalaža 
kemičnih zaščitnih sredstev, olj, 
barv ali ostanki strupov). Z vse
mi navedenimi odpadki pomaga
mo močno onesnaževati naše 
okolje, ker jih odlagamo nekon
trolirano, brez spoštovanja same
ga sebe in brez skrbi za človeko
vo zdravje ter počutje. 

Če se ozremo okrog sebe, vidi

mo povsod veliko vseh vrst od
padkov, ki kvarijo videz naselij, 
kažejo nizek nivo higiene in mo
čno ogrožajo zdravo človekovo 
okolje. Ob vsem tem se običajno 
zgrozimo, ničesar pa sami ne sto
rimo, da bi bilo bolje. 

Vsi pričakujemo, da bo to ne
kdo očistil, vendar tega ni; mi vsi 
bi morali za to veliko narediti in 
se v okviru krajevnih skupnosti 
ter hišnih svetov dogovarjati za 

foto: M. Ozmec 

način oziroma za dosledno zbira
nje in odvažanje odpadkov na 
določena mesta. 

Inšpektorji neprestano ugota
vljamo, kako krajani ali DO neu
strezno zbirajo in odlagajo vse 
vrste odpadkov v opuščene gra
moznice (ki so potencialni vir 
onesnaženja podtalnice), vodoto
ke, jarke in na gozdne površine. 
Ugotovljene kršitelje sicer pred
lagamo za kaznovanje, vendar v 

tem ne vidimo rešitve, kajti od
padkov je še naprej veliko in jih 
občani zalo pač odlagajo neopa
zno. Rešitev vidimo v tem, da 
vsak v dogovoru s krajevno 
skupnostjo ali pristojno delovno 
organizacijo — TOZD Komu
nalni servisi poskrbi za ustre
zen način zbiranja in odlaganja 
odpadkov. 

Na fotogratlji je posnetek div
jega odlagališča odpadkov, ki je 
v neposredni bližini javnega 
odlagališča v k. o. Brstje. Prav 
zanima me, ali imajo tisti občani, 
ki so tukaj odložili odpadke, na
mesto da bi lih odložili v le malo 
oddaljena zabojnika, ki sta temu 
namenjena, vsaj malo slabe vesti, 
še posebej, ko je ob vetrovnem 
vremenu močno onesnaženo vse 
okolje — tudi pokopališče. Sicer 
pa je podobnih odlagališč veliko. 

Želim, da se ob vsakem zamisli
mo in prek svojega delegata v 
krajevni skupnosti uredimo higi
ensko, za človekovo okolje ne
škodljivo zbiranje odpadkov. 

Vera LUNDER, sanitarna 
inšpektorica 

Namesto ene Dravinie dve 
Minuli petek so krajani Dolene sklicali sestanek 

z izvajalci regulacije Dravinje in melioracij ob Pol-
skavi, pa tudi s predstavniki ptujskega občinskega 
komiteja za kmetijstvo in Vodnogospodarskega 
podjetja Ptuj. S predstavniki ptujske zadruge in 
mariborskih Hidrogradenj so se želeli podrobno 
pogovoriti in povedati svoje pripombe. Žalostno 
je, da se niti enim. niti drugim ni zdelo vredno pri
ti na sestanek in se s prizadetimi krajani pogovori
ti. 

Največ pripomb so imeli na reguliranje Dravi
nje, ki so ga od ptujskega vodnogospodarskega 
podjetja pred približno tremi leti prevzeli Mari
borčani — natančneje Hidrogradnje. Medtem ko 
so krajani z regulacijo Dravinje, ki jo je delalo 
ptujsko Vodnogospodarsko podjetje, zadovoljni, 
pa imajo veliko pripomb na delo mariborske delo
vne organizacije. Njeni delavci, v glavnem so to 
zasebni obrtniki, imajo zelo malomaren odnos do 
plodne zemlje na tem področju, vseeno jim je, kje 
vozijo in uničujejo, odstranili in uničili so velike 
površine ruše in travnikov, ki so okoliškim kme
tom vir krme za živino, nekateri od njih pa so v ce
loti odvisni od pridelka na tem področju. Krajani 
so opazili tudi, da so izvajalci kradli rodovitno 
zemljo in jo na kamionih odvažali ter prodajali. 

Ni se čuditi, če je izvajalcu zmanjkalo zemlje za 
zasip stare struge in je ta ostala nezasuta in ob 
večjih nalivih polna vode. Tudi jam in nepravilno 
speljanih voda vanje je na področju regulacije 
ostalo veliko in nekaterim povsem uničilo travnike 
ali pa preprečilo dovoz do njih. Izvajalci niso so

delovali s krajani, pogosto jih niti niso opozorili, 
naj spravijo krmo, skratka barbarsko in vandal-
sko obnašanje. Poleg tega se nihče s krajani noče 
sedaj o nastali škodi pogovoriti. Ni čudno, da so 
krajani sklicali sestanek, toda žal sami niso dovolj 
močni, da bi lahko poklicali izvajalca na odgovor-

DOIENA 

nost. Ker sta na sestanku bila tudi predstavnika 
občinskega komiteja za kmetijstvo in se prepričala 
o resnosti zahtev krajanov, hkrati pa o velikanski 
škodi (krajani k škodi prištevajo tudi ceno obnovi
tve mostu), lahko verjamemo, da bosta skupaj z iz
vršnim svetom prisilila izvajalca, da odgovarja za 
svoje zanikrno delo in za odnos do prizadetih kra
janov. 

Glede posledic melioracij ob Polskavi pa so kra
jani menili, da ni prav, da je sedaj zemlja ponekoci 
slabše kakovosti kot pred njimi, hkrati pa opozori 
li na nedokončana dela. Eden izmed krajanov ni 
primer težko pripelje do svoje hiše, ker niso uredi 
ii ceste oziroma je po melioraciji niso povrnili ^ 
staro stanje. Tudi predstavnikov ptujske zadrugi 
ni bilo na seji in z njimi se bodo morali krajam 
skupaj s komitejem za kmetijstvo še temeljito po 
govoriti. 

Darja Lukmaf 



— 18. f e b r u a r 1988 S E S T A V K I IN K O M E N T A R J I - 3 TEDNIK 

Ivan Gomilšek — slovenski inovator leta 

Stanovski tovariši so Ivanu Gomilšku čestitali v Podlehniku. 

(Foto: KOSI) 

Že leta 1985 so pričeli podelje
vati naslov »Inovator leta Slove
nije«. O njem odloča posebna 
komisija, v kateri sodelujejo 
predstavniki Gospodarske zbor
nice Slovenije, Zveze sindikatov 
in TV Ljubljana. Osnova za 
odločitev je mnenje komisije 
mednarodnega obrtnega sejma v 
Celju, ki prav tako podeljuje ino
vacijske naslove. 

Med tistimi, ki so ga prejeli v 
lanskem letu, je tudi znani ptuj
ski obrtnik Ivan Gomilšek. Obrt
no združenje in stanovski prijate
lji so mu za priznanje čestitali na 
že tradicionalnem 14. obrtni
škem plesu 6. februarja letos. Iz
ročili so mu spominek zlatarstva 
Tofant in cvetlično korito mizar
ja Forstnariča. Cvetlice je dala 
cvetličarna Spominčica. 

Ivan Gomilšek sodi med rado
vedne obrtnike, med tiste, ki jim 

niso tuja nova spoznanja. Vsak 
novi izdelek je zanj svojevrsten 
izziv. Kljub pripravljenim pro
jektom za izdelek vztrajno išče 
drugačne rešitve. Tako ni nič ne
navadnega, da mu je v zadnjih 
letih uspelo priti do nekaterih iz
delkov, ki so bili do sedaj dose
gljivi le v tujini. 

Njegova obratovalnica se je 
usmerila v proizvodnjo reduktor
jev za različne uporabnike. So
dobni stroji omogočajo visoko 
kakovost izdelkov. Na lanskem 
celjskem sejmu je Gomilšek raz
stavil tudi stroj za izdelavo žice 
WAC in zobniški planetni reduk
tor. Doslej so izdelali že pet stro
jev in štiri reduktorje. Omenjeni 
izdelki so na tržišču zelo zanimi
vi tudi zato, ker nadomeščajo do
sedanji uvoz. Izdelujejo jih z do
mačim materialom, sestavni del 
izdelka pa je tudi celovita doku
mentacija. Za kakovost izdelkov 
je kolektiv Ivana Gomilška, v ka
terem je trideset zaposlenih, na
gradila z zlato plaketo tudi jese
niška železarna. 

Obratovalnica Ivana Gomil
ška je v prejšnjem letu dobro po
slovala. Letos načrtujejo 1,5 mili
jarde prometa. Priznanje »Inova
tor leta Slovenije« je za kolektiv 
velikega pomena in nova spod
buda za bodoče delo. 

Doslej je Gomilšek prejel vr
sto priznanj za sejemske izdelke. 

Tako je na lanski razstavi drob
nega gospodarstva občine Ptuj 
prejel zlato plaketo za inovacije 
in kakovost. Prejel pa je tudi že 
več priznanj na mednarodnem 
obrtnem sejmu v Celju in dru
god. 

MG 

Delegatska vprašanja in 
pobude 

Na seji zbora krajevnih skup
nosti SO Ptuj, ki je bila v torek, 
so delegati spet postavili vrsto 
delegatskih vprašanj in dali po
bude za rešitev posameznih pro
blemov, s katerimi se srečujejo v 
svojem življenjskem okolju. Po
sebej velja omeniti vprašanje KS 
Toneta Znidariča Ptuj glede var
nosti prometa na območju njiho
ve krajevne skupnosti, kar je po
vezano z nedavno zaporo Raj-
špove ulice. To delegatsko vpra
šanje je bilo postavljeno tudi v 
drugih dveh zborih in zahteva 
celovito obravnavo, zato o njem 
poročamo posebej. Delegaciji 
krajevnih skupnosti Hajdina in 
heroja Lacka Rogoznica pa sta 
svoji delegatski vprašanji pove
zali s predlogom resolucije, na
naša pa se na gradnjo prizidkov 
k osnovnim šolam Hajdina in 
Franca Osojnika, kar naj bi bilo 
opravljeno v letošnjem letu in v 
skladu z vrstnim redom, ki je bil 
zapisan v srednjeročnem planu. 

KAKO UREDITI ODLAGA
NJE IN ODVAŽANJE OD
PADKOV 

Krajevna skupnost Grajena je 
od pristojnega inšpektorja dobi
la odločbo, da mora do konca le
tošnjega teta poskrbeti za urejen 
način odlaganja in odvažanja 
odpadkov na celotnem območju 
krajevne skupnosti, vsa doseda
nja divja odlagališča odpadkov 
pa je treba odpraviti, jih zasuti s 
humusom in zravnati. Potrebno
sti tega se v krajevni skupnosti 
sicer zavedajo, toda kako to 
uresničiti, saj bi bilo potrebno 
krepko čez 15 milijonov dinar
jev, vendar KS denarja nima. 
Razpolagajo samo s sredstvi iz 
krajevnega samoprispevka, ki pa 
je strogo namenski. Glede na 
razsežnost KS in redko poselje
nost bi namreč morali nabaviti 
najmanj 8 zabojnikov, če hočejo 
zagotoviti urejenost odlaganja in 
odvažanja odpadkov, vsak pa 
stane okoli milijon in pol. Pred
lagajo, da je skupaj z odločbo 
treba ustrezno urediti tudi finan
ciranje komunalnih potreb v kra
jevnih skupnostih. 

REGUALCIJA PSICINE IN 
C R N E 

Delegacija krajevne skupnosti 
Leskovec opozarja, da je ob po
tokih Psičina in Črna okoli 90 ha 
obdelovalne zemlje, ki jo ob de
ževjih potoka poplavljata. Že 
večkrat so pri Območni vodni 
skupnosti Drava zahtevali, da se 

omenjena potoka regulirata, ven
dar še ,niso prišli na vrsto in 
vprašujejo, ali sploh bodo do 
konca tega srednjeročnega ob
dobja. Prav tako jih zanima, kdo 
je dolžan očistiti obrežja poto
kov, saj vejevje in grmovje otežu
je pretok vode. Če je to dolžan 
storiti lastnik zemljišča ob poto
ku, naj se to kontrolira in sank
cionira, če pa vodnogospodarska 
enota, jo je treba opozoriti na 
obveznosti tudi v njihovi kraje
vni skupnosti. 

ZAGOTOVITI UGODNEJŠI 
PREVOZ DELAVCEV 

V KS Zavre so na zborih že 
obravnavali pereč problem glede 
prevoza na delo v Maribor de
lavcev, ki pričnejo delati ob 6. 
uri. Ker se doslej še ni nič uredi
lo glede tega, delegacija znova 
opozarja, da morajo tisti delavci 
z njihovega območja, ki začno 
delati v Mariboru ob 6. uri, vstati 
že pred četrto uro, saj imajo ne
kateri tudi po 7 km do avtobusa 
v Zavrču. Samo iz doline Turške
ga Vrha je teh delavcev nad 25, 
nekaj pa bi vstopilo še v Zavrču, 
zato bi bil avtobus poln. Predla
gajo, da se uvede avtobusna pro
ga z odhodom s Turškega Vrha 
ob 4,30, iz Maribora pa naj bi se 
vračal ob 14,30. 

NISO ZADOVOLJNI Z ODGO
VOROM IN POSTOPKOM 

Delegacija krajevne skupnosti 
Stoperce ni zadovljna z odgovo
rom na delegatsko vprašanje gle
de sanacije škode po zemeljskih 
plazovih na območju njihove 
krajevne skupnosti. Komisija je 
pravočasno ocenila škodo in za
pisnik poslala občinskemu štabu. 
Ni pa kriva, če ga ta ni dostavil 
pristojnemu občinskemu komite
ju za kmetijstvo. Zahtevajo, da 
zapisnik ponovno obravnavajo 
in ukrepajo, da po plazovih pri
zadeti ne bi bili prikrajšani za 
družbeno pomoč. 

ALI FUNKCIONARJI KS 
PREJEMAJO HONORAR? 

Delegat krajevne skupnosti Jo
žeta Potrča Ptuj je vprašal, ali res 
predsedniki svetov in skupščin 
nekaterih večjih KS zunaj mest
nega območja prejemajo hono
rar za opravljanje te funkcije. 
Poudaril je, da na območju Ptuja 
nobeden ne prejema denarnega 
nadomestila, čeprav je delo zah
tevno, saj mestne krajevne skup
nosti nimajo niti tajnikov. Zahte
val je, da so s pregledom o de

narnih nadomestilih za nepokli
cno opravljanje funkcij v KS se
znanjene vse delegacije KS. 

Delegacija KS bratov Reš Ptuj 
je pripravila delegatsko vpraša
nje v zvezi s pogrebnimi sveča
nostmi na novem ptujskem po
kopališču, določitev časa pogre
ba v okviru delovnega časa in 
slab odnos delavcev do svojcev 
pokojnika. Vendar je delegat 
moral predčasno oditi s seje, za
to vprašanja ni prebral. 

FF 

Gledali bi, 
plačali pa ne! 

No, ja, malce neprijetno vam 
žeje, če srečate na hodniku sose
da ali znanca iz istega bloka, ki 
je pravočasno poravnal vse ob
veznosti v zvezi s kabelskim di
stribucijskim sistemom, tako saj 
bi ga naj imenovali po novem (v 
nadaljevanju KDS), vi pa tega 
niste storili, program pa vseeno 
gledate. Poleg tega pa nimate no
benega razlga, da svojega deleža 
ne bi mogli plačati, celo lažje kot 
ta ali oni, ki ima manjše dohod
ke, pa veliko večjo mero razume
vanja za^kupne cilje in potrebe. 

Skupina stanovalcev z Ziherlo-
ve ploščadi sprašuje oziroma pi
še: »Naročili smo se na KDS in 
ga tudi plačali. Te programe pa 
spremljajo tudi tisti stanovalci, 
ki prispevke niso plačali. Kako 
dolgo in zakaj?« 

Za odgovor smo prosili naj
bolj pristojne: Jožeta Maučeca iz 
skupnih služb ptujskih krajevnih 
skupnosti, člana odbora Miška 
Gobca in predstavnika EIrada 
Konrada Martinca. 

J. Maučec: »V imenu štirih KS 
je imenovan gradbeni odbor, ki 
vodi napeljavo KDS. Izdelan 
ima tudi plan priklapljanja naro
čnikov in seveda tudi odklaplja
nja tistih, ki dogovorjenega dele
ža niso poravnali ali podpisali 
pogodbe. Prednost imajo tisti v 
družbenih stanovanjih, kjer je 
največ podpisnikov, priključuje
jo pa tudi tiste, kjer vsi niso pri
stopili in bi jih radi še vključili. 
Tako smo na novo že sklenili ne
kaj več kot sto pogodb; lahko bi 
rekli tudi po principu »videno-
kupljeno«. V drugi fazi bomo 

odklapljali tiste, ki jih kljub vse
mu nismo pritegnili. 

Dodal bi še stališče samoupra
vne stanovanjske skupnosti, ki 
pravi, da bodo po vrnitvi denarja 
ljudem v družbenih stanovanjih 
postali ti priključki družbena 
lastnina. S streh bodo odstranili 
vse skupinske antene in zato bo
do odpadli tudi stroški vzdrževa
nja teh napravTStanovalci, ki ni
so podpisali pogodbe, pa bodo 
morali uporabljati sobne ante
ne.« 

M. Gobec: »Pri izključevanju 
stanovanj iz distribucijskega ka
belskega sistema bodo izjeme le 
tisti, ki jim bo tak status priznala 
posebna komisija pri samoupra
vni stanovanjski skupnosti, ko 
bo ugotovila upravičene vzroke 
oziroma razloge, da tega zneska 
ne morejo plačati. 

Občutek pa imamo, da vpraša
nja v zvezi z odklapljanjem po
stavljajo tisti ali pa tudi tisti, ki 
niso plačali, sedaj pa jih zanima, 
kako dolgo bodo lahko še gledali 
na tuj račun. Vsako špekuliranje 
je odveč, nihče ne bo ostal pri
ključen. 

Doslej lahko glede KDS okrog 
1800 naročnikov iz obeh sektor
jev, saj je bilo vreme ves čas zelo 
ugodno in je delo dobro napre
dovalo. So pa še nekatere miotnje 
v sprejemu programov, kar bo
mo sproti reševali. Teče tudi pri
ključitev antene za sprejem radij
skih programov in zamenjava 
parabole, ker je Gorenje v tem 
času razvilo že novo tehnologijo. 
Omogočila bo boljši in kvalitet
nejši sprejem.« 

K Martinec: »Tudi jaz moram 
poudariti, da bodo vsi »črni« 
gledalci KDS izključeni. Je pa 
res, da v tem trenutku vse sile 
vlagamo v priključevanje blokov 
in zasebnih hiš in prepričani 
smo, da si bo kdo še premislil. S 
hišnimi antenami bo sprejem 
slab in marsičesa sploh ne bo 
moč videti. Seveda pa bo skup
ščina morala sprejeti ustrezni 
odlok in tudi po pravni plati ure
diti vse potrebno.« 

M. Gobec: »Rad bi opozoril 
tudi zasebne lastnike hiš, da po
časi začnejo odstranjevati ante
ne. Priključek imajo in ni vzroka, 
da te še stojijo.« 

J. Maučec: »Črnih odjemni-
kov torej ne bo. Dajemo pa jim 
še eno priložnost, da se nam pri
ključijo. To pomeni, da lahko 
sklenejo pogodbo po stari ceni; 
ta je že tretja. Bo pa v kratkem 
določena nova in ho spei znatno 
višja. . Oglasite se v prostorih 
skupnih služb krajevnih skupno
sti mesta Ptuja v Jadranski 6.« 
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Odmevnost zapore dela 
Rajšpove ulice 

Po sklepu izvršnega sveta SO Ptuj je občinski 
komite za urbanizem, gradbene in komunalne za
deve občine Ptuj izdal odločbo, s katero je bila de-« 
[ovni organizaciji AGIS Ptuj od 1. 2. 1988 dalje, 
dovoljena zapora dela Rajšpove ulice. Za to zapoi 
••o si je Agis prizadeval že leta 1983, vendar je bild 
takrat zavrnjena, ker še ni bilo moč izvesti drugil^ 
ustreznih prometnih rešitev. Ta rešitev je v uredi-i 
tvi industrijske cone in zgraditvi obvoznice, ceste 
y« s priključkom na magistralno cesto. Ker te re
šitve še tudi sedaj ni, je razumljivo negodovanje 
drugih delovnih organizacij in porabnikov prome
tnic na območju industrijske cone. V delegatskih 
vprašanjih in pobudah pa je bilo prisotno tudi na 
sejah vseh treh zborov občinske ksupščine v prejš
njem tednu. 

• Prv^ se je zavzela konferenca delegacij DO MI P 
ki je dala argumentirano pobudo za razpravo 

varnosti prometa v KS Toneta Znidariča. V zbo-. 

ru krajevnih skupnosti je ta problem kot delegat
sko vprašanje postavila delegacija KS Toneta Zni
dariča, v zboru združenega dela pa še delegacije iz 
drugih zainteresiranih delovnih organizacij. Mne
nje je dala tudi statutarno-pravna komisija SO 
Ptuj in je med drugim bila mnenja, da bi moral iz
vršni svet izdati sklep po predpisanem postopku. 

O problemu je 10. februarja razpravljalo tudi 
predsedstvo SO Ptuj in sprejelo stališče, da je pri 
reševanju problema treba upoštevati različne inte
rese delovnih organizacij, jih strpno usklajevati in 
reševati dosledno po pravni poti. Reševanje tega 
prometnega zamaška mora biti dolgoročno. To po
meni tudi pospešitev začetka gradnje ceste »J«, ki 
jo morajo zainteresirane'delovne organizacije tudi 
sofinancirati. Če bodo o zadevi morali razpravljati 
tudi'zbori 'občinske skupščine, naj bo-to celovita 
razprava o prometni varnosti na celotnem območ
ju mesta Ptuja. FF 

TOVARNA VZMETI PTUJ 

Novo obdobje 
z zahtevnimi programi 

Predstavniki tovarne vzmeti so se 10. februarja srečali z največji
mi jugoslovanskimi kupci vzmeti, proizvajalci jekla in žice, medob
činske gospodarske zbornice, univerze Maribor, raziskovalne skupno
sti, družbenopolitične skupnosti ter s proizvajalci materiala za izdela
vo vzmeti. 

Direktor novoustanovljene tovarna (prej Agisova tozd Vzmetar-
na) Žarko Surič je predstavil tridesetletno tradicijo vzmetarstva v 
ptujski občini. V Jugoslaviji je štirideset večjih ali manjših vzmetarn, 
le ptujska pa se je odločila za zahtevnejši program. 

Predstavniki največjih jugoslovanskih kupcev ptujskih vzmeti so 
podprli novo proizvodno usmeritev. Predvsem pa jih je zanimalo, ali 
ima tovarna podporo družbenopolitične skupnosti. V njenem imenu 
sta se oglasila predsednik SO Gorazd Žmavc in podpredsednik izvrš
nega sveta Stanko Brodnjak. Predsednik občine je med drugim pove
dal, da bomo zelo srečni, če bo šlo v primeru Tovarne vzmeti Ptuj za 
program znanja, ne pa za program materiala. Takšna usmeritev je 
spodbudna za vse — za banko, izvršni svet. . . Vedeti je potrebno, 
kam bomo vlagali denar. Stanko Brodnjak je povedal, da bo tovarna 
dobila vso podporo družbenopolitične skupnosti, kot bi jo vsaka po
slovno uspešna in učinkovita delovna organizacija. 

Za uresničitev zahtevnega programa vzmeti bo tovarna potrebo
vala tudi dodaten proizvodni prostor v velikosti šeststotih kvadratnih 
metrov. Ocenili so, da bodo potrebovali 2,3 miJijarde dinarjev. Se
demdeset odstotkov denarja naj bi prispevali kupci zahtevnega pro
grama. Z investicijo bodo pričeli še letošnjo jesen in jo končali v prvi 
polovici prihodnjega leta. Zanimivo je, da so se v načrtovani investi
ciji omejili le na nakup najnujnejše opreme za toplotni program in 
specialne vzmeti. 

Količinsko proizvodnje ne bodo povečevali, prav tako ne števila 
zaposlenih, saj bo proizvodnja specialnih vzmeti in sistemov zahteva
la le več znanja in manjšo porabo materiala ter kakovost, v katero se 
vključuje še spoštovanje rokov dobave in cena izdelkov. 

Tovarna vzmeti je podpisala samoupravni sporazum s Tehničko 
fakulteto Maribor in ta je prevzela odgovornost za razvoj in razisko
vanje zahtevnih vzmeti in vzmetnih sistemov ter raziskovanje vzme
tnih materialov. Tovarna bo tako uporabljala opremo in druge poten
ciale fakultete. Taki primeri so redki. Potrebe današnjega časa pa ka
žejo na nujnost združevanja materialnih in intelektualnih zmogljivosti 
združenega dela. 

MG 

v soboto v Maribor 
čeprav je letošnje gradivo za kvize znanja precej obsežno in so 

ga na šole dobili pozno, se je nekaj osnovnošolskih ekip v ptujski in 
ormoški občini pomerilo v poznavanju organiziranja in delovanja 
OZN. Na ormoškem občinskem kvizu so največ znanja pokazali 
učenci iz osnovne šole Stanka Vraza, za njimi pa učenci iz Središča. 

Ptujski kviz je bil minuli četrtek v Klubu mladih. Sodelovalo je 
pet ekip, najboljša pa je bila iz osnovne šole Franca Osojnika pred 
učenci iz Grajene, Vidma in Cirkulan. 

Zmagovalni ekipi iz obeh občin bosta v soboto sodelovali na re
gijskem kvizu kltibov OZN, ki bo v Mariboru. 

d. 1. 

V vrtu 
Kdor je spremljal prejšnja prispevka z nasveti.za opravila v sa

dovnjaku, v katerih je bil govor o temeljnih pravilih za vzgojo sadne 
krošnje in njeno rez, bo lažje sledil napotilom za tehniko rezi. O tem 
bomo govorili danes. 

Rez sadnega drevja mora biti glede na sadno vrsto, starost sadne
ga drevja in vzgojno obliko opravljena: 

— pravočasno 
— v določenem zaporedju 
— na ustrezen način 
— s primernim in kakovostnim orodjem. 
Čestokrat se sadjarji-vrtičkarji sprašujemo, kdaj je pravi čas za 

rez: eni priporočamo zgodnjo rez, spet drugi so za pozno, da bi se izo
gnili posledicam morebitnega poznega vdora zimskega mrazovja. Ker 
se je sadno drevo v dolgih letih rasti dobro prilagodilo klimatskim 
razmeram rastišča, na katerem pač raste, je tudi termin za rez temu 
primerno zelo razpotegnjen, saj jo velja opraviti ves čas, ko je sadno 
drevo v fazi zimskega mirovanja to je v obdobju, ko odpade listje, 
običajno novembra, pa vse tja do prve vegetacije, ko prično nabrekati 
rastni in cvetni brsti. Učinek rezi je popolnoma drugačen, če režemo v 
eni ali drugi fenološki fazi. Tako je n. pr. najoptimalnejši čas za jabla
ne oziroma pečkarje pozimi, za breskve in druge koščičarje spomladi, 
ko že prihajajo v fazo cvetenja, oreh in nekatere vrste jagodičevja pa 
režemo le v poznem poletju. Ker je čez zimo največ rezervnih hranlji
vih snovi shranjenih v koreninah, sadne rastline režemo, preden se 
rastlinski sokovi prično prelivati v nadzemne organe, da s pozno 
odrezanimi vejami ne bi zavrgli preveč rastlinskega soka. Zimsko rez 
torej lahko opravljamo od odpadanja listja do brstenja, le da les ni 
zmrznil. 

Da bi se lažje odločali, katere veje bomo izrezovali ali krajšali 
oziroma kako bi sploh rezali, upoštevamo naslednje zaporedje, pa bo
mo težko kaj zagrešili ali pa celo naredili kaj napak: 

— najprej izrežemo suhe, polomljene in bolne veje, 
— sledi izrezovanje vej, ki rastejo v nasprotju z vzgojno obliko v 

notranjost krošnje, veje, ki se med seboj križajo ali pa se prekrivajo 
ena nad drugo, 

— s tem smo se rešili že precej vej, ki so bile v drevesni krošnji v 
napoto, zato lahko sledi izrezovanje starega izrojenega lesa, šele nato 
sledi 

— vzgojna rez in rez na rodnost. 
O načinih rezi je že bil govor, pa ne bo nič odveč, če ponovimo, 

da krajšanje vej in mladik vzpodbuja novo rast in jo uporabimo le pri 
vzgojni rezi; sicer pa veje in mladike redčimo, s čimer rast zaviramo, z 
razpiranjem in upogibanjem vej pa pospešujemo rodnost. 

Povsem napak ravna tisti, ki misli, da rez sadnega drevesa sestoji 
iz tega, da vsako mladiko bolj ali manj prikrajšamo. S takim početjem 
drevo preusmerimo samo v rast, dobilo je metlasto obliko in zelo go
ste veje, kar je za drevesno krošnjo in njen namen nepopravljiva ško
da. Mladika ne sme biti rezana v globino ali pretesno ob deblo ali — 
kot temu pravimo — preveč v živo. Škodljivo pa je tudi puščanje pre
velikih oziroma predlogih čepov, ker takšne rezne ploskve ne morejo 
zarasti, saj do njih ni dotoka rastlinskih sokov, zato prično trohneti. 
Rezna ploskev mora biti zmeraj pravokotna na smer rasti veje, ker je 
to hkrati tudi najmanjša rana, sicer pa toliko poševna, da rastlinski 
sokovi od solzenja ne bi zalili brstov. 

Za rez sadnega drevja uporabljamo najkakovostnejše orodje: 
sadjarske škarje, drevesno žagico in nož krivec. Kakovost orodja se 
odraža v gladko opravljeni rezni ploskvi in v tem, da mladika pri rezi 
ni bila stisnjena ali zmečkana. Vsaka rezna ploskev predstavlja za dre
vo rano, ki bo tem lažje zacelila, čim bolj gladka bo rezna ploskev. Če 

-pa je ta večja, narejena s sadno žagico, pa mora biti zglajena z nožem 
krivcem in nato zamazana s cepilno smolo ali kambisanom. 

Miran GLUŠIČ, ing. agronom. 
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DRUŽBENIH POMOČI PA MANJŠI ZA 16 ODSTOTKOV 

V obeh enotah 336 postelj 
Domovi upokojencev so pona

vadi v celoti zasedeni, čeprav so 
razmeroma dragi in je še vedno 
malo tistih, ki si lahko v celoti 
plačajo oskrbnino. Ljudje pa se 
kljub temu odločajo, da bodo 
svojo starost preživeli v družbi 
vrstnikov, saj mladi zanje nimajo 
časa ali pa so ostali v stanovanju, 
za katerega težko zmorejo vse 
stroške. Nekoga pripelje v dom 
bolezen, drugega osamljenost ali 
prepričanje, da mu lahko le tu 
nudijo vse potrebno od pre
hrane, stanovanja do potrebne 
zdravniške nege in tudi človeške 
topline, ki jo na stara leta najbolj 
pogrešamo. 

In kako je v ptujskem in mure-
tinskem domu upokojencev, to
rej v enotah, ki sta pod skupno 
upravo in kamor se zatekajo tudi 
ljudje iz drugih občin? Ravnate
ljica doma KRISTINA DOKL 
nam ga je takole predstavila: 

Leo Planine je v domu predsednik 
odbora oskrbovancev. 

»Dom upokojencev Ptuj — 
Muretinci je splošni socialni za
vod, namenjen vsem starejšim 
ljudem, ki potrebujejo celotno 
osnovno in dodatno oskrbo, 
zdravstveno nego in tiste aktiv
nosti, ki ustrezajo potrebam sta
rejših ljudi. Posamezne usluge in 
storitve pa nudimo tudi starejšim 
ljudem iz neposredne okolice, ki 
to želijo.« 

»Zmogljivosti doma v Ptuju in 
Muretincih so 336 postelj - 210 
v I*tuju in 126 v Muretincih. V 
preteklih letih so bile potrebe po 
domskem varstvu veliko večje 
kot zmogljivosti, zato smo v za
četku preteklega srednjeročnega 
obdobja zgradili prizidek k enoti 
v Muretincih, ob koncu obdobja 
pa še prizidek k enoti v Ptuju. 

S pridobitvijo novih prostorov 
smo lahko izboljšali standard in 
povečali število oskrbovancev. 
Obenem pa seje spremenila tudi 
njihova struktura ob upoštevanju 
storitev, ki jih v domu nudimo, 
območij, iz katerih prihajajo, in 
virov sredstev za plačevanje 
oskrbnine. 

Skladno z daljšo življenjsko 
dobo je večja tudi povprečna sta
rost oskrbovancev. Vedno več pa 
je takih, ki jim poleg osnovne 
oskrbe nudimo še dodatno nego, 
do katere so upravičeni na osno-

Marija Vincek kljub vsemu po
greša svoj dom v Stojncih. 

vi ugotovitve posebne komisije. 
To so v glavnem starostniki, ki 
so v celoti ali delno priklenjeni 
na posteljo. V preteklem letu 
smo zato imeli kar 68 odstotkov 
takih oskrbovancev, ki so potre
bovali dodatno nego. S širitvijo 
zmogljivosti doma pa se je pove
čalo število oskrbovancev iz dru
gih občin. Leta 1982 jih je bilo 14 
odstotkov, lani pa že 21. 

Zanimivi so tudi podatki v 
zvezi s plačevanje oskrbnine, to 
je osnovne in dodatne oskrbe. V 
zadnjih letih so se zelo spremeni
li. Vse več je namreč takih stano
valcev našega doma, ki si lahko 
sami plačujejo stroške ali pa jim 
v manjšem deležu pomagajo nji
hovi svojci oziroma pogodbeni 
obvezniki. Zmanjšuje pa se tudi 
delež skupnosti socialnega skrb
stva. Leta 1982 je bilo le 26 od
stotkov samoplačnikov, lani pa 
31. Skupnost socialnega skrbstva 
je lOO-odstolno oskrbo plačevala 
v letu 1982 za 38 odstotkov oskr
bovancev, lani pa le še za 22 od
stotkov. 

Enake spremembe opažamo 
tudi pri delnem doplačilu skup
nosti socialnega skrbstva in pri 
pogodbenih samoplačnikih. De
lež slednjih se iz leta v leto pove
čuje. To pomeni, da je delež 
skupnosti socialnega skrbstva za 

Marija Leber je v domu šele do
bra dva meseca. 

plačilo, oskrbnine v našem domu 
iz leta v leto realno nižja, kljub 
temu da je iz naše občine več 
oskrbovancev. Od leta 1982 do 
1987 se je število oskrbovancev 
iz naše občine povečalo za 15 od
stotkov, medtem ko se je delež 
sredstev skupnosti socialnega 
skrbstva v. sredstvih občinskega 
programa za splošne socialne za
vode znižal za 16 odstotkov. To
rej je ta delež za več kot 30 od
stotkov nižji. V strukturi teh 
sredstev je tudi premoženje, ki se 
mu nekateri odpovedo ob name
stitvi v dom. 

Potrebno je povedati še, da 
nudimo v domu tudi vse zdrav-
stve storitve s področja splošne 
medicine in nekatere specialisti
čne storitve, ki jih plačuje občin
ska zdravstvena skupnost. 

Cena oskrbe v domu pa je ra
zlična. Najnižja je 5540 dinarjev 
na dan, najvišja pa 7650 dinar

jev, obe pa veljata za osnovno 
oskrbo. Na višino cene seveda 
vpliva namestitev v starem ali 
novem delu doma in ali je oskr
bovanec v eno-, dvo- ali štiripo-
steljni sobi. 

Življenje v domu poteka na 
osnovi sprejetega hišnega reda, 
ki ga na zboru potrdijo tudi naši 
oskrbovalci. Dovoljeni so dopol
danski in popoldanski obiski in 
izhodi, imamo pa tudi različna 
predavanja in praznovanja. 

Za vse to skrbi 119 delavcev, 
ki se trudimo, da bi bila našim 
stanovalcem jesen življenja čim 
lepša. V naslednjem obdobju pa 
zato načrtujemo še zaposlitev de
lovnega terapevta, saj ga doslej 
nismo imeli in bomo lahko ži
vljenje v domu polepšali tudi z 
delovno zaposlitvijo. Sicer pa 
zmogljivosti ne bomo širili, stal
no pa se pojavlja potreba po po
sodabljanju opreme in prostorov 
ter na področju izobrazbene 
strukture zaposlenih,« je pove
dala ravnateljica Kristina Doklo-
va. 

Naj k temu zapišemo še po
memben podatek, kakšne so 
možnosti za sprejem v dom. Pra
vijo sicer, da je dom zaseden, da 
pa se za nujne primere še vedno 
najde kakšna postelja in da sedaj 
ne odrečejo gostoljubnosti niko
mur, če je le mogoče. 

Naključno izbrani sogovorniki 
so nekatere trditve ravnateljice 
potrdili oziroma so celo bolj za
dovoljni pripovedali, kako se v 
domu počutijo, kako zanje skrbi
jo in kakšen je odnos zaposlenih 
do njih. 

LEO PLAN INC je samopla
čnik in predsednik odbora oskr-

Angela Erbus je prišla v dom pred 
dvanajstimi leti. 

bovancev; sicer pa pravi: »V do
mu sem tretje leto in moram reči, 
da se tako dobro počutim, da ni

česar ne pogrešam. Po smrti žene 
so me sinovi vabili, da pridem k 
njim. Jaz pa sem se odločil, da 
ostanem v I*tuju in grem v dom. 

Z njimi sem v zelo dobrih odno
sih, vseeno pa je prijeten obču
tek, da nisi od nikogar odvisen.« 

MARIJA VINCEK ima kmeč
ko pokojnino, delež oskrbnine v 
domu pa plačuje socialno skrb
stvo: »Doma sem bila v Stojncih, 
tu pa sem že kakšni dve leti. V 
dom sem prišla skoraj negibna, 
brez moči. Tu so me pozdravili 
in tako rekoč spravili >k sebi<. 

Počutim se dobro, le tu intam si 
zaželim svoj dom v Stojnicah. 

Doma sem bila na tako lepem 
kraju. Ni pa bilo nikogar, ki bi 
mi pomagal . . .« 

MARIJA LEBER je Ptujčan-
ka, v domu pa le še dobra dva 
meseca: »Tudi jaz moram reči, 
da sem zelo zadovoljna z vsemi, 
s katerimi prihajam v stik, z oskr
bo in drugim, kar nam nudijo v 
domu upokojencev. Bila sem 

Sidonija Gergek je ostala sama 
pred štirimi leti. 

bolna in sem morala sem. Oskrb
nino si delno plačujem sama, 
delno pa sin, ki je v Nemčiji. 

Večkrat me obišče. V domu sem 
našla tudi prijateljico, s katero se 
dobro razumeva. Pa tudi letošnja 
zima je nam starejšim zelo naklo
njena. Lahko gremo na zrak in 
na sprehod.« 

Med tistimi, ki si dom v celoti 
plačujejo sami, je tudi ANGELA 
ERBUS, po stažu ena najstarej
ših stanovalk doma upokojen
cev: »Tu sem že dvanajst let. Pri
šla pa sem s 76 leti. Lahko si to
rej izračunate, sami, koliko sem 
stara. Sem zelo zadovoljna, zlasti 
še, ker mi kak dinar od pokojni
ne ostane. Prepričana sem, da bi 
mi bilo v lastnem stanovanju 
slabše. Naredijo nam vse: poči
stijo, operejo nas, imamo zdrav
nika . . ., drugega pa starejši člo
vek tako ne potrebuje.« 

SIDONIJA GERGEK je do
ma iz Zgornje Ščavnice. Ima le 
enega nečaka, sicer pa nikogar, 
ki bi zanjo skrbel. Zato je morala 
v dom in ji oskrbnino v celoti 
plačuje Skupnost socialnega 
skrbstva. Prišla je pred dobrimi 
štirimi leti. »Tudi meni v domu 
nič ne manjka. Ni mi potrebno 
delati, spim, kolikor hočem, hra
na je dobra, vse nam prinesejo, v 
domu pa se tudi dobro razume
mo,« je pristavila 80-letna Sido
nija. 

Čeprav so naši sogovorniki 
skoraj v en glas hvalili vse, kar 
jim v domu upokojencev nudijo, 
seveda ne moremo trditi, da je 
vsakdo z vsem zadovoljen. Koli
kor nas je ljudi, toliko je razli
čnih zahtev in tudi posebnežev, 
ki imajo to ali ono »muho«, vča
sih zahtevajo tudi nemogoče in 
nergajo nad vsem. Vseeno pa do
slej nismo slišali kakšnih poseb
nih pripomb, in če jih kdo ven
dar ima, naj se nam oglasi, da ne 
bo tale naš zapis preveč eno
stranski. Upamo in verjamemo 
pa, da ni. 

Besedilo in posnetki: 
Marjan 

Šneberger 

Kristina Doki, nova ravnateljica doma upokojencev Ptuj-Muretinci. 

Življenje in delo v domovih upokojencev bi moralo biti organi
zirano tako, da bi vključevalo vse sposobnosti starejših, da bi se le
ti vključevali v dejavnosti, kijih zanimajo, in da bi bila jesen njiho
vega življenja resnično taka, kot so si jo s svojim aktivnim delom 
zaslužili. Danes pa so domovi za starejše še vse preveč tiste ustano
ve, kamor pridemo takrat, ko nimamo drugega izhoda, in kjer tako 
rekoč čakamo na svoj zadnji trenutek. Storiti moramo vse. da bo
mo ta občutek spremenili in da bo dom postal le bolj organizirana 
oblika stanovanja in življenja starejših. Delovni terapevti in drugi 
strokovnjaki so nujno potreben kader tudi v domovih upokojencev. 
V Ptuju in Muretincih jih še vedno nimamo. 

BOGOMIR KOSTANJEVEC 

DNEVNIK 
PAR1IZANA HABKA 

I. nadaljevanje 
14. 9. 1944. Zopet ves dan na senu. Od samega ležanja dobivava 

trde sklepe. Ker so bili ta dan na dvorišču drvarji, sva morala biti v 
najinih skrivališčih čisto na miru. Vsako premočno šumotanje krme bi 
naju lahko izdalo. Tudi gospodinja je morala skrbno izbirati trenutke, 
ko nama je dostavljala hrano. Posebno nerodna je pot do stranišča. 
Nekdo od domačih je moral vedno stati na straži in poskrbeti, da je 
bila pol prosta pred pogledom »sovražnog oka«. 

15. 9. 1944. Se vedno na isti postojanki. Tov. G. se sicer na vse 
načine trudi za vzpostavitev zveze, toda ne kaže najboljše. Izvedela 
sva, da mislijo Nemci izvršiti krajevno racijo po hlevih in parnah. 
Morala bova spremeniti postojanko. Zvečer se bo odločilo. S tovari
šem Petrom se dobro razumeva. Poleg mladostnih spominov naju ve
žejo skupni ideali, za katere greva v borbo. Tu na parni se ponovno 
razgovoriva o naših ciljih, o dobrih in slabih straneh minulih siste
mov, o mišljenju in hotenju našega ljudstva itd. Po prispelih poročilih 
ni upanja, da bo v kratkem vzpostavljena zveza. Na Boču in na še ne
katerih odsekih so baje težke borbe. Kozaki so v napadu. Našim baje 
primanjkuje municije. Take vesti nama dajo dosti misliti. Danes je bi
la tov. Sabina dvakrat pri meni. Prinesla je novico, da tudi na P." pri
de 1000 kozakov. Po vsestranskem posvetovanju predvsem s tov. G. 
se je tov. Peter odločil oditi domov in počakati nadaljnji razvoj do
godkov. Od 14. ure naprej sem sam na parni. Premišljujem o sebi in o 
svetu. Ob 19.45 moram biti pri tov. G., da me odvede na novo posto
janko. Izmenjava postojanke je nemoteno uspela. Prišel sem k meš
čanski družini na B. 

16. 9. 1944 sem prebil v novem skrivališču. Dobri ljudje. Strežejo 
mi kot najbolj dobrodošlemu gostu. Čas si preganjam s čitanjem ča
sopisov, revij, učenjem ruske abecede in poslušanjem radia. Toda 
kljub temu sem notranje zelo vznemirjen in polašča se me nestrpnost. 

tako kot potnikov, ki že predolgo čakajo na vlak. Oh, ko bi že bil v 
planinah in vstopil v akcijo! Ponoči sem slabo spal. Bolelo meje oko 
in mučile so me razne sanje. 

17. 9. 1944. Krasna sončna nedelja. Moji gostitelji so dobili 
obisk. Tudi jaz moram na svetlo. Domenjeno je, da bom gostom pred
stavljen ket ženin sorodnik. Svojo že strgano obleko sem danes zame
njal s tujo. Črne modne hlače in suknjo ter belo srajco imam na sebi. 
Vse mi je preveliko. V tej obleki ne morem med ljudi. Izgovor, da sem 
toliko shujšal, ne bi bil trden. Gostitelj mi prinese od mojega tovariša 
drugo obleko. Ta mi za silo pristaja. Pogumno stopim v krog gostov. 
Po rodu sem iz Pliberka, zaposlen v Flugmotorvverke v Mariboru. Po
drobnih pogovorov o svojem namišljenem rojstnem kraju in zaposli
tvi sem se previdno izogibal in pogovor napeljeval na drugi tir. Čas 
smo zabili s šahiranjem. Popoldan seje oglasil pri meni tov. G. Prine
sel je veselo vest, da so zveze zopet vzpostavljene, in če ne bo kaj po
sebnega, bomo v torek krenili na pot. 

18. 9. 1944. Se v postelji me je obiskala tov. Sabina. Povedala mi je 
domače no\ice. Drug drugega sva tolažila in si dajala korajžo za bliž
njo bodočnost. Gostitelj me je informiral o lokalnih partizanskih ak
cijah. V pretekli noči so v moji rojstni vasi partizani pobrali vse »wer-
mannschaftske« uniforme. Na svojo rojstno faro, posebno še na svojo 
rojstno vas" sem ponosen, kajti že sedaj se aktivno bori v partizanskih 
odredih mnogo mojih ožjih sorojakov. Skoraj pri vsaki hiši pa je za
nesljiva postojanka. Severno od P. je bilo sinoči streljanje. Baje sta se 
nevede obstreljevali dve »Landwachi«. Rezultat ugoden: eden Ne
mec mrtev in dva ranjena. 

19. 9. 1944. Dan sem prebil v nestrpnem pričakovanju večera, ko 
bom zvedel, ali grem danes na pot ali ne. Skozi roloje sem opazoval 
življenje oziroma promet na cesti. Videl sem par znancev, posebno 
mnogo pa do zob oboroženih orožniških patrulj. Tudi orožniški avto
mobili so švigali sem ter tja in lovili fante, ki morajo jutri k vojakom. 
Torej nova metoda pridobivanja »štajerskih prostovoljcev«. V mraku 
je prišel tov. G. in javil, da gre nocoj transport novincev. Mene pa je 
opozoril, da bo nocoj na H." nevaren direndaj in priporočal mi je od
hod v petek. Odločil sem se za nocoj. Gostitelj me je odpeljal iz hiše 
in s kolesi sva se oba peljala v H. Pred prihodom na zbirališče me je 
srečal nek nepridiprav. Tov. B. se je obupno trkal po glavi tarnajoč, 
da je stvar sedaj izdana. Pod spretnim vodstvom dveh domačinov 
smo krenili na pot. Na moje veliko veselje je tu zopet tov. Peter. Na 
določenem kraju nas je počakala patrulja in nas je vodila dalje. Prišli 
so novi, med njimi tudi trije Poljaki. Ti so pobegnili iz Strnišča. Kora
kali smo v smeri Pohorja. Sli smo hitro. Bil sem ves znojen in noge so 
me močno bolele. Nahrbtnik mi je nosil Poljak, ki je bil tako brez prt
ljage. Čeprav silno izmučen sem vendar korakal z lahkim srcem, kajti 

zavest, da grem v boj za domovino, mi je dajala pogum. Edino misel, 
da bosta zaradi mojega koraka morda trpeli moja ženka in hčerkica, 
mi je bila trpka. Sicer pa sem ponosen na svojo ženkico, ki razume 
narodno borbo in ki sama dela za našo stvar. Na določenem kraju se 
je patrulja izmenjala. Po kratkem postanku smo šli dalje. Ob 4. uri 
zjutraj smo prišli na Pohorje. V nekem hlevu smo imeli 2-urni odmor. 
Ob 6. zjutraj smo korakali skozi Fram. Ljudje so nas srečevali in po
zdravljali. Pri belem dnevu gremo dalje. Tu vladata že slovenski na
rod in partizani. Nemci se tu le redko prikažejo. Oh, kako nepopisen 
trenutek sreče me je obšel, ko sem stopil na že skoraj osvobojeno-
ozemlje. Došli smo 3 voznike, ki so peljali polne vozove robe (moke, 
sladkorja, makaronov itd.) na pohorske postojanke. Novinci in novin
ke so prihajali od vseh strani. Namestili so nas v planinski šoli. Stari 
partizani prihajajo med nas in pripovedujejo svoje dogodivščine. Mi 
novinci z odprtimi očmi in ušesi poslušamo pripovedovanje »prakti
kov« in si z velikim zanimanjem ogledujemo njihovo orožje. Danes 
sem srečal tudi tov. iz nemškega ujetništva — P.'" (partizansko ime 
»Maska«). Krepko sva si stisnila roke in se na kratko pogovorila o 
najini življenjski poti po odpustu iz ujetništva. On je že dalj časa ile
galec in opravlja funkcijo obveščevalnega oficirja. 

21. 9. 1944 Nov dotok novincev. Na sprejemni postaji je živo. Vse 
muči le en velik problem: preskrba orožja. Tega manjka. Najavljena 
je sicer pošiljka z letali. Ko bi le hitro prispela! Vsak od nas občuti 
staro vojaško pravilo: najboljša obramba je puška in zato nam bo srce 
bilo nemirno vse do trenutka, ko nas bo čuvala puška. Popoldne je 
švabski avion krožil nad našo postojanko in metal od štajerskega Hei-
matbunda izdane letake, ki pozivajo na odpad iz partizanskih vrst in 
na vrnitev domov. Fantje so pobrali letake in se švabski propagandi 
le ironično nasmehnili. Proti večeru pride na sprejemno postajo tov. 
Maska in mi pove, da je dobil nov rajon in področje dela. Mene in 
tov. Petra pritegne kot sodelavca. Takoj gremo na odrejeno nam me
sto. Med potjo sem srečal mladega tov. K." iz svoje rojstne fare. Ta je 
že stari partizan in na rami nosi puško. Tudi na skupino novincev iz 
P. smo naleteli. Ti so se kar z osebnim avtom zapeljali med partizane. 

(Nadalje\anje prihodnjič) 

O p o m b e : 
6 P. - Ptuj. 
7 B. — Breg pri Ptuju. 
8 Rojstna vas — N o v a vas pri Markovcih pri Ptuju. 
9 H. ^ Hajdina pri Ptuju. 
10 P. — Stanko Pečovnik, učitelj iz Frama, sedaj upokojenec . 
11 K. — N . Kristovič iz Zabovec pri Ptuju; padel v partizanih. 
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Jurtela in Trčko v domačem okolju 
v vseh urbanih središčih naše 

ožje domovine, prav tako pa na 
podeželju so tudi letos, kolikorj 
je bilo mogoče svečano, prosla
vljali slovenski kulturni praznik.! 
Osmega februarja pred 139 leti 
je umrl France Prešeren in temu ; 
dogodku je posvečen dan, ko se 
spominjamo izredno pomembne 
kulturne dediščine velikega pes
nika, obenem pa novih, sodob
nih dosežkov predvsem na po
dročju književnosti in umetnosti. 
Izbranim prizadevnim kulturni
kom izročajo na ta dan nagrade 
za uspehe na tem področju, med
tem ko v skromnejših okoljih pri
rejajo posebne programe s knji
ževnimi prispevki, glasbenimi to
čkami, odpirajo pa tudi likovne 
razstave. Takšno obliko potrdi
tve kulturne zavesti smo doži
vljali na ta dan v Cirkovcah, kjer 
je bila ob bogatem in pestrem 
kulturnem programu odprta raz
stava dveh domačinov, ki se 
ukvarjata s slikanjem, in sicer 
Bogomira Jurtele in Franca 
Trčka. 

Razstava obeh' prizadevnih in 
naši publiki znanih slikarjev si
cer nima nekega retrospektivne
ga značaja, vendar pa nudi pre
gled del obeh ustvarjalcev, ki so 
nastala v novejšem času. Pri tem 
lahko razberemo, da oba razstav-
Ijalca vztrajata na motivnem bo
gastvu, ki ga črpata v glavnem iz 
narave. Obenem vidimo, kako se 
trudita, da vsak po svoje izražata 
notranje občutke, ki jih zajemata 
iz motivov in iz svojega oblikov
nega pristopa, ta pa je pri nju
nem delu zelo različen. Jurtela, 
ki ima več slikarskih izkušenj kot 
njegov mlajši kolega, se uvelja
vlja v glavnem v oljni in pastelni 
tehniki, poseže včasih po gvašu 
in se izraža v akvarelu. Za razli
ko od njega se Franc Trčko, ki je 
v nekem smislu njegov učenec, 
ukvarja z risanjem, vedno bolj 
pa ga privlači tudi barvitost, zato 
se izraža v zadnjem času tudi v 
pastelu. 

Iz Jurtelovih del razberemo, 
da vztraja ustvarjalec še vedno 
na čistih barvnih površinah, kjer 
so posamezni elementi, razpore
jeni v sliki, globoko občuteni in 
dobro organizirani v oblikovni 

strukturi. Pri tem slikar ne zane
marja potrebnih in ustreznih 
svetlo-temnih poudarkov. Vklju
čuje jih spontano in so odraz nje
govih upodabljajočih izkušenj. 
Ob spoštovanju klasične kompo
zicijske organiziranosti se zaveda 
njihove nujnosti, kar je v resnici 
osnovni poudarek v vsebini nje
govih del. Povezuje se torej z 
ustaljenim načinom kompozicij
skih načel, ki jih zastopa tudi ob 
poudarjanju dinamičnega obrav
navanja oblik in vnašanju prefi-
njenih barvnih odnosov. Vse to 
je odraz posebne umetnikove 
idejne orientacije, ki pridobiva v 
načinu likovnega podajanja pO: 
goj za izpovedovanje lastne-ori
ginalnosti. 

Motivno se zadržuje Jurtela v 
glavnem na krajinah, čeprav 
vključuje tudi figuro. Pogosto 
upodablja Cirkovce, kjer prebi
va, in vedno znova konkretizira 
ta motiv v več variantah in v 
vseh letnih obdobjih. Rad slika 
Ptuj in Haloze ter posega tudi po 
žanrskih motivih iz življenja svo
je okolice, zlasti kmetov pri nji
hovih opravilih, z raznimi dodat
ki, ki naredijo slikani objekt 
sprejemljivejši in zanimivejši. 
Največkrat to doseže s kolori-
tom, predvsem pa s prečiščeva-
njem posameznih elementov in 
njihovih odnosov, odvisno pač 
od svobode podajanja in tehni
ke, ki jo uporablja. V zadnjem 
času se nagiba k fantastiki, saj se 
mu zdi primernejši način prevla
de nad motivi s predstavami 
konj, ki jim dodaja tudi religio
zne simbole. V bistvu nosijo te 
podobe v sebi — kot celotno Jur-
telovo slikarstvo — ne samo 
poudarke nenavadnega koncep
ta, ampak nudijo tudi efektno 
sredstvo izražanja, prežeto z ele
menti lirizma, usklajenimi v 
okviru ekspresionizma z oblika
mi čistega slikarstva. 

Omenili smo že, da se hkrati 
predstavlja kot razstavljalec tudi 
Franc Trčko, prav tako domačin 
iz Cirkovec. Trčko je predvsem 
prizadeven risar in se že od svo
jih začetkov zaveda, da je risba 
osnova celotnemu oblikovnemu 
prizadevanju. Zato se je nekaj let 
iskreno trudil in ostajal v glav

nem pri dokumentarni obliki, ki 
daje svoj smisel in lahko deluje 
prepričljivo v neskončni igri mo
tivov, ki so v njegovem ustvarja
nju na meji realizma in ekspresi
je. Toda pri tem strogem načinu 
izražanja ni mogel ostati, saj je 
lahko risba tudi izrazitejša in 
vsebuje več dinamike, če se vsaj 
deloma približa slikarstvu. Tako 
so začele nastajati Trčkove lavi-
rane risbe, ki ohranjajo sicer svoj 
prvobitni karakter, toda mogoče 
se je izogniti mejam linearnosti 
in sinteze ter se širše prepustiti 
motivu, dramatičnim odnosom 
površin in dodajanju svetlobe. 
Tako je ustvarjalec dosegel po
sebno vrsto estetskega stika, ki je 
postal popolnejši, ko se je odlo
čil za barvitost. 

Pasteli Franca Trčka niso na
stali slučajno. Bili so plod dolge
ga razmišljanja in prvih poizku
sov pred leti, dokler ni ideja po
vsem dozorela in dobesedno pri
silila ustvarjalca k njenemu izva
janju. Slikarje sicer še vedno na 
pozicijah realističnega pristopa 
motivu, toda to ne more biti po
membnejše od likovnega mo
menta, ki je še kako prisoten v 
obravnavi in tolmačenju kompo
zicijskih in barvnih vrednosti, 
kar pa ne pomeni, da odstopa od 

prejšnje kompozicijske čvrstine 
in risarske pravovernosti. Takšna 
ustvarjalna poživitev je pridobila 
ne samo svojo izrazno pomemb
nost, ampak je vzpodbudila 
ustvarjalca dovolj močno, da bo 
nadaljeval sedanji koncept, toda 
ne v absolutni smeri. Razvoj nje
gove likovnosti bo zahteval svo
je, predvsem pa bodo še naprej 
delovali občutki za koloristične 
finese, pri čemer se mu obeta 
najboljši napredek. 

Oba ustvarjalca sta sicer tudi 
zelo aktivna razstavljalca v bliž
nji in daljni okolici. Jurtela, na 
primer, hkrati razstavlja z rogoz-
niško likovno sekcijo v Markov-
cih. Oba se tudi udeležujeta li
kovnih kolonij in s tem navezuje
ta stike predvsem s slikarji iz 
drugih krajev, obenem pa prido
bivata znanje. Za domači kraj 
pomenijo njuna slikarska priza
devanja in specifični likovni pro
porci zelo dosti, predvsem v dru
štvenem in pedagoškem smislu. 
Obenem razvijata Jurtela in Trč
ko originalnost svoje slikarske 
domene, ki se povezuje v enako
vredno sestavino s krajem, iz ka
terega izhajata. 

dr. Štefka Cobelj 

MASKE SO STARE NAJMANJ 30.000 LET 

V galeriji ptujskega gradu 
spet na ogled maske 

Ta in prihodnji mesec si lahko obiskovalci ptujskega gradu v 
drugem nadstropju ogledajo nekaj pustnih mask s Ptujskega in Drav
skega polja, iz Haloz in z obronkov Slovenskih goric. Otvoritvena slo
vesnost je bila minuli petek, razstava sama pa je prispevek k ptujske
mu kurentovanju in pustnemu razpoloženju mesta sploh. 

Za maske sodijo strokovnjaki, da so jih ljudje uporabljali že pred 
30.000 leti in nikakor niso zgolj pustni rekvizit, kot mnogi zmotno mi
slijo. Tak je tudi demonski lik kurenta, kije nekoč preganjal zimo, da
nes pa bolj brhka dekleta, ki se še vedno boje njegove ježevke. V na
šem koncu se je nasploh ohranilo veliko mask. Tako poznamo poleg 
kurenta ali koranta, kot mu pravijo domačini, še orače, rušo, piceke, 
kokote, medvede, hudiče, ploharje, babo, vile in še kaj. Vse so imele v 
času pusta obredno vlogo, ki pa se je skozi stoletja izgubila. Čas tudi 
maskam ni prizanesel. Vedno bolj pogosto se za njihovo izdelavo 
uporabljajo sodobni materiali, mnoge od njih vidimo le še v sprevodu 
ptujskega karnevala in seveda v muzejskih zbirkah. Ptujska je že ena 
takih. Zelja delavcev Pokrajinskega muzeja je, da bi jo postavili kot 
stalno zbirko in bi imela maske tudi iz ostalih delov Slovenije. Muzej 
pa odpira vrata ne samo obiskovalcem, ampak tudi vsem tistim, ki 
imajo še kakšno masko na podstrešju ali v skrinji, da jo darujejo ali 
prodajo, da bi bila stalna zbirka res bogata. 

Razstavo je pripravil kustos etnolog Andrej Brence, ki je tudi av
tor teksta v priložnostnem katalogu k razstavi Maske. Zelo izvirno in 
lepo pa je razstavo postavil in oblikoval Janko Marinič. Njegovo delo 
sta tudi vabilo in katalog. 

NaV 

(Foto Kosi) 

Ljubiteljski slikarji 
pripravljajo monografijo 

Na območju ptujske občine že več kot četrt stoletja organizirano 
delujejo ljubiteljski slikarji in drugi likovni ustvarjalci. Organizirajo 
razstave svojih del, bodisi posamične ali skupine, pogosto pa gostuje
jo tudi v bratskih občinah SR Hrvaške. Sedaj se je 28 ustvarjalcev — 
ljubiteljskih slikarjev — odločilo, da bodo izdali svojo likovno mono
grafijo. Za vzor jim je bila lansko leto izšla monografija F*tujski slikar
ji, saj bi tudi svojo monografijo radi izdali v podobni obliki in kako
vosti. 

Imenovali so organizacijski odbor, ki ga vodi Maks Menoni, 
strokovno pa delo usmerja dr. Štefka Cobelj. V svojih prizadevanjih 
so se obrnili po pomoč na občinsko skupščino in vodstva DPO v obči
ni, izdatno materialno pomoč pa pričakujejo tudi od delovnih organi
zacij ptujske občine. Računajo, da bi za izid monografije po sedanjih 
cenah potrebovali 32 milijonov din, zato bi izvod monografije v pred
naročilu stal 32.000 dinarjev. Za izdajo monografije bodo veliko pri
spevali slikarji sami. Tako so že v decembru 1987 na svoje stroške fo
tografirali dela, ki bi prišla v poštev za objavo. S tem so prispevali 
807.800 din. Obvezali so se tudi, da bo vsak prispeval po eno svoje 
delo, s katerim bi nagradili uvidevnejše finančne podpornike. 

FF 

Občinski odbor sindikata delavcev vzgoje, izobraževanja in znanosti 
Ptuj na podlagi 131. člena statuta ZSS, 48. člena statutarnega sklepa ob
činske organizacije ZSS Ptuj objavlja rok in pogoje za predlaganje kandi
datov za 

PRIZNANJE DR. FRANJA ŽGEČA 
D E L A V C E M V V Z G O J I I N I Z O B R A Ž E V A N J U 

O B C I N E P T U J 

Za posebne in izredne uspehe na področju vzgoje in izobraževanja, 
ki so širšega družbenega pomena ali posebnega pomena za razvoj vzgoje 
in izobraževanja, podeljujeta občinski svet ZSS Ptuj in občinski odbor 
sindikata delavcev vzgoje, izobraževanja in znanosti Ptuj priznanja peda
goškim delavcem občine Ptuj in strokovnim delavcem, ki se ukvarjajo s 
pedagoškim delom v občini Ptuj. 

I. 
Priznanja, ki so poimenovana po neumornem in zaslužnem pedago

škem in družbenem delavcu dr. Franju Žgeču, se podelijo posameznikom. 

2. 
ZLATO PLAKETO DR. FRANJA ŽGEČA prejme delavec: 
— ki ima več kot 30 let službe v vzgoji in izobraževanju in je v peda

goško znanost prispeval delež s svojim strokovnim delom, 
— ki je pedagoško prakso obogatil s pomembnimi novostmi, 
— ki je pri delu v interesnih dejavnostih dosegel pomembna republi

ška, državna in mednarodna priznanja. 

SREBRNO PLAKETO DR. FRANJA ŽGEČA prejme delavec: 
— ki ima več kot 20 let službe v vzgoji in izobraževanju in je s svo

jim stalnim pedagoškim in strokovnim delom obogatil svojo stroko in pe
dagogiko ter uveljavil svoj zavod v širši okolici, 

— ki pri delu v interesnih dejavnostih dosega republiška priznanja. 

PLAKETO DR. FRANJA ŽGEČA V OBLIKI LISTINE lahko prej
me delavec: 

— ki ima več kot 10 let službe v vzgoji in izobraževanju in s svojim 
pedagoškim in strokovnim delom vpliva na delo svojih sodelavcev na za
vodu in v predmetnih aktivih, 

— pri delu v interesnih dejavnostih stalno dosega občinska prizna
nja. 

3. 
Predlog za podelitev priznanj lahko dajo skladno s pravilnikom o 

priznanjih pedagoškim delavcem občine Ptuj osnovne organizacije ZSS 
smdikata delavcev vzgoje, izobraževanja in znanosti občine Ptuj. Predlog 
naj bo utemeljen in opremljen z mnenji delovne organizacije. Zavoda za 
šolstvo, krajevne konference SZDL, izobraževalne skupnosti občine Ptuj 
ter drugih organizacij in društev, v katerih kandidat aktivno dela. 

4. 
Predlagatelj pošlje predlog najpozneje do 5. marca 1988 na Občinski 

svet Zveze sindikatov Slovenije Ptuj, Čučkova 1, 62250 Ptuj. 

Priznanja pedagoškim delavcem občine Ptuj bodo podeljena ob dne-
\ " prosvetnih delavcev občine Ptuj. \ 

Občinski odbor sindikata delavcev vzgoje, 
izobraževanja in znanosti Ptuj \ 

ZAKLADI, PRIČEVANJA 
PTUJA IN ORMOŽA 
— Marjeta Ciglenečki — 

Štajerska — dežela 
g radov 

Namerno smo pustili opis ptujske grajske opreme za konec se
stavka. Ohranjenost celotnega grajskega inventarja je svojstvena po
sebnost, vrh vsega pa se je ta inventar že leta 1907 izpopolnil s pred
meti z vurberškega gradu, leta 1925 s slikami z gradu Hrastovec in po 
drugi vojni še z nekaj pridobitvami iz soseščine. Tako je v prvem graj
skem nadstropju že od leta 1946 za javnost odprta zbirka fevdalne 
stanovanjske opreme. V enakem sestavu so jo radovednim obiskoval
cem kazali že Herbersteini, čeprav pri piscih 19. stoletja ne najdemo 
kakšnega posebnega zanimanja zanjo. Resnici na ljubo in z obžalova
njem moramo zapisati, da so Herbersteini leta 1873 grad kupili sko
rajda prazen in ga povsem na novo opremili. Pri tem so iz svojih po
sesti na današnjem slovenskem in avstrijskem ozemlju prepeljali na 
Ptuj opremo, ki jo sestavlja mnogo odličnih kosov, o katerih izvoru 
pa ne vemo skoraj nič. Z gotovostjo lahko trdim, da je moral biti grad 
zgledno opremljen v več razdobjih, ko so ga posedovali bogati in za 
umetnost dovzetni plemiči. 

Prvi se nam vsiljujejo v misel Ptujčani. Žal je njihov čas tako od
maknjen, da nam je prekril vsako sled o vsebini grajskih soban. Na 
družino nas opozarja le nagrobnik zadnjega izmed njih, Friderika, ki 
je umrl leta 1438. Nagrobnik je bil na grad prenesen iz dominikanske
ga samostana. Izklesan je iz rdečega salzburškega marmora, njegove
ga mojstra pa moramo iskati med nasledniki salzburškega kiparja 
Hansa Heiderja. Tako kot druge umetnine, ki so v okolici Ptuja nasta
le po naročilu in pobudi znamenite plemiške rodbine, nas tudi ta na
grobnik opozarja, da so Ptujčani poznali in ljubili umetnost in da jim 
ni bilo žal novcev za mojstre, ki so jih včasih poiskali daleč stran od 
Ptuja. 

Naslednja rodbina, ki se je dalj časa zadržala na ptujskem gradu, 
so bili Leslieji. Bili so vneti graditelji in okrog 1700—1720 je nastalo 
nekaj posegov v notranjost palacija, ki dosegajo zavidljivo raven. 
Med njimi se odlikujejo štukature v prvem nadstropju jugovzhodnega 
grajskega krila ter arhitektura viteške dvorane in kapele v severovz
hodnem traktu. Viteško dvorano povezuje s kapelo imeniten kamnit 
portal, značilno potegnjen v višino. Podboji imajo ušesaste nastavke 
in z rozetami okrašeno naklado. Vrh njega je Lesliejev grb, okrog ka
terega se vije ogrlica z zlatim runom in nas opozarja, da je Jakob Le-
slie prejel to visoko vojaško odlikovanje. Tudi oltar s sliko sv. Druži
ne stoji v grajski kapeli še iz časa njenega nastanka, se pravi iz zad
njih let 17. stoletja. 

Z grbom so se Leslieji podpisal vsepovsod, kamor so posegli z 
gradnjami. Tudi na štukaturi v grajski jedilnici srečamo Lesliejev grb 
v družbi z Liechtensteinskim. Že znane tri pašne spone so tudi n a p e -
čnicah črno lakirane peči iz 17. stoletja, ki stoji v nekdanji grajski pi
sarni. To je najstarejša peč na gradu, druge so mlajše, večinoma roko-
kojske, odlikuje pa se še klasicistična s kotanjo za vodomet. Žal pa 
Leslieji niso bili vseskozi dobri gospodarji. Leta 1802 je po smrti zad
njega iz rodbine v gradu ostalo le eno samo ogledalo ter nekaj rodbin
skih slik, kakor pravi stari pisec. Dietrichsteini, ki so grad nasledili, 
so morali prostore spet na novo opremiti, vendar je pričakal Herber-
steine spet prazen. Povsem prazen skorajda zagotovo ne. Po pripove
dovanju naj bi dragocene tapiserije iz 17. stoletja našli Herbersteini 
zavržene na podstrešju. Bile so hudo poškodovane in nažrte od miši 
in moljev. Uredili so jih v skladu s takratnimi možno.stmi in jih vrnili 
v grajske sobane. Prav gotovo izvira iz grajske zapuščine še iz Leslie-
jevih časov upodobitev gradu in mesta Ptuja iz leta 1687, ki je najsta
rejša znana posvetna mestna veduta pri nas. Napis nas prepričuje, da 
je nastala po naročilu grajskega lastnika. Neznano kam so izginili 
portreti vladarjev iz 17. stoletja in portreti Lesliejev, za katere je pisec 
ob koncu 19. stoletja še vedel, da so nekdaj krasili viteško dvorano. 

Herbersteini so se temeljito lotili prenove gradu. Leta 1904 so za
menjali vse lesene dele oken in vrat in jih tudi povečali. Z lesenimi 
oblogami so okrasili salon v skrajnem vzhodnem koncu južnega krila 
ter ga prevlekli s platnenimi tapetami s cvetličnim vzorcem. O opre
mi, ki so jo pripeljali z Vurberka, smo že govorili. Leta 1925 so Her
bersteini razprodajah inventar s Hrastovca, ker so grad namenili za 
bivališče ruskim emigrantom. Večina opreme je odpotovala prek dr
žavne meje, konservator dr. Štele pa je odločil, da morajo na Ptuj pre
peljati imenitno serijo dvanajstih celopostavnih moških in štiri dopr
sne ženske portrete družinskih prednikov. Tako so se ptujski graščaki 
lahko postavljali s slavo svoje rodovine. Vse kasnejše pridobitve, tudi 
po drugi vojni, so se, razen tistih z Dornave, nanašale na številčno in 
kvalitetno manj pomembne kose. 

Po drugi vojni je bilo torej mogoče v sedemnajstih sobanah ptuj
skega gradu odpreti za javnost imenitno zbirko grajske stanovanjske 
opreme. Res je, da inventar te zbirke domuje na F*tuju le dobro stole
tje in da je razen redkih primerkov njegov izvor potrebno iskati v dru
gih krajih, a to se je vedno dogajalo na vseh gradovih. Oprema ptuj
skega gradu je odraz okusa in bogastva njegovih zadnjih lastnikov, 
Herbersteinov. Ker so se nam ohranili tudi opisi in načrti gradu, ki 
poimenujejo vsak posamezen prostor v skladu z njegovo namemb
nostjo, je bilo zbirko mogoče urediti po eni strani v prizadevanjih, da 
se kronološko in stilno sorodni kosi združijo v celote, po drugi strani 
pa naj bi z razstavljenimi predmeti ponazorili, kaj seje v posameznih 
prostorih v preteklosti dogajalo. Tako je jugovzhodno krilo z grajsko 
obednico, pisarno in galerijo Herberstein izrazito reprezentančni pro
stor, namenjen sprejemanju gostov, kar še poudarjajo štukirani stro
pi. Sledijo salotii, namenjeni bolj družinskemu življenju, in nato spal
nice družinskih članov. Severovzhodni trakt je bil spet reprezentan
čen. Skozi dve nadstropji sta ga zavzeli viteška dvorana in kapela z 
zakristijo. Služinčad je prebivala v manj imenitnih pritličnih prostorih 
in deloma tudi v drugem nadstropju. Prvo grajsko nadstropje je bilo 
skozi dolga stoletja namenjeno blišču plemiškega življenja in takšno 
tudi danes vzbuja zanimanje številnih obiskovalcev. 

Štajerska si je upravičeno nadela ime »dežela gradov«. S pono
som ga je nosila še pred nekaj desetletji. Danes ga izrekamo le s pri
držkom, saj večina gradov propada. Le malo je takih, ki jih lahko s 
ponosom razkazujemo popotnikom in radovednim gostom. V tem po
gledu smo tekmo s časom že izgubili. Naša naloga je, da ohranimo 
vsaj tisto, kar je ostalo po mnogih ujmah. 

Gradovi so del naše preteklosti. V času največjega razcveta so so
oblikovali usodo dežele. Njihovi lastniki so bili prenekaterikrat strah 
in trepet malih ljudi, mogočni zidovi pa so deželo vendarle ščitili pred 
vsiljivci. Danes vidimo v njih predvsem organizme, ki so se nepogreš
ljivo zarisali v pokrajino. Grajska poslopja, ki so včasih nagnetena na 
vrh strmih skal, drugič pa na široko zleknjena v ravnini, vedno obvla
dujejo svojo okolico. Brez njih bi bil naš svet revnejši. 

Nadaljevanje prihodnjič 
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Dober den! Cista sen kaput. Tata korantija me je čista doj 
vničla. Jehal ga na ježevko, v nedelo so me v tisien drengi na 
ptujsken korantovoji skoro pohodili. Saj ste me vena vidli, jaz 
sen bija pomočnik tistega, kije v črnen luksiznen avti tistega go
spoda voza, z rdečo kapico svojo moč koza. na vejko bija radcr-
daren z menicami, zdaj pa si oddihovle v resti z lisicami. Vidite, 
tak vam to dojde v živleji: najpret vejka noga. menice in devizne 
device, potli pa lisice. Pa ne tiste, ki po šumi skočejo in kure lovi
jo, pač pa tiste, ki ti jih na roke nateknejo in te v črno luknjo 
[teknejo. Drgačik pa se mi zdi, da letos tistih ta provih lorf ne-
smo vidli. Ne ven, kon so se skrile, najbrž sta jih stabilizacija in 
devalvacija za šijak in mošjo prijele. Ljudi pa je tejko bilo, kak 
da bi kaj zapstujn tolali, samo zdi se mi, da jih je malo premalo 
tiste korantove značke nosilo, ki so kak vstopnica velole. Ja, je 
pač tak, ke bi Udje radi vse zapstujn meli in gledali. Pa so minli 
tisti cajti, kdo smo še kaj gratis dobili. Gnešji den te zapstujn niti 
pes več ne povohne, če bi hteja, da bi pes še koga poscal, pa bi 
mu moga za nagrado kloboso iz tunke dati. Pa vete, kak so psi 
pametne živali: moj štirinožni prijatelj, s kcrin si včosik plac deli-
ma v listjaki ali pa pod mizo. je že ene tokšne pametne sorte. Pa 
saj drgačik tudi nemre biti, če pa ma tak brihtnega gospodara. 
Moj pes še tuje jezike zastopi: če mu rečem marš v nemščini, ta
koj pod mizo zleze. 

Fašenka smo pokopali, zdaj se bomo začeli na naslednji 
proznik priprovljati: 8. marc, den vseh žensk in še boj moških, 
bode naenkrat na dveri potrka. Pa bode drgoč veselo. Saj jaz 
provin: če človik pridno in pošteno dela, se more včosik tudi po-
veseliti. Vete, kak jaz provin, da je v živleji najlepše in najboljše 
tisto, če si zdrav, če dobro ješ in piješ in tu pa tan kero poščige-
češ. Pa toga ne povejte moji Mici! Vaš LUJZEK, 

RADIO PTUJ 
(94,7 M H z — ul t rakra tk i val, s t e reo ; 1485 k H z — srednji val) 

Č E T R T E K , 18. februar ja : 17.00—18.00 In format ivna in 
z a b a v n a odda ja (novice, obvest i la , r ek lame med glasbo po že
ljah. Uspešn ica d n e v a ; 17.50 Včeraj-danes-jutr i) . 1 8 . 0 0 - 1 9 . 0 0 
U R I C A D O M A Č I H 

P E T E K , 19. februar ja : 17.00—18.00 Informat ivna in za
b a v n a odda ja (novice, obvest i la , r ek lame med g lasbo po že
ljah. Uspešn ica d n e v a ; 17.50 Včeraj-danes-jutr i) . 18.00—19.00 
Kul tu ra , Za konec t edna , V vrtu — vmes zabavna glasba. 

S O B O T A , 20. februar ja : 17.00—18.00 Informat ivna in 
z a b a v n a odda ja (novice , obvest i la , r ek lame med glasbo po že
ljah. Uspešn ica d n e v a ; 17.50 Včeraj-danes-jutr i) . 18.00—19.00 
V Ž i V O , vmes zabavna glasba . 

N E D E L J A , 2 1 . februar ja : 11.00 Tedensk i pregled , obve
stila. Iz uspešn ic d n e v a — vmes rek lame. 11.50 Kmeti jska od
daja. 12.00 D o m a č a ustvar ja lnost — Iz vasi v v a s ; Podgorci 
— 1. del . 12.50 Ak tua lnos t t edna . 13.00 Čest i tke poslušalcev. 

P O N E D E L J E K , 22. februar ja : 17.00—18.00 Informati
vna in zabavna odda j a (novice, obvest i la , r ek lame med glasbo 
po željah. Uspešn ica d n e v a ; 17.50 Včeraj-danes-jutr i) . 
18.00—19.00 D o g o d k i prek v ikenda , šport , nasveti — vmes 
v e d n o lepe melodi je . 

T O R E K , 23. februar ja : 17.00—18.00 Informat ivna in za
b a v n a odda j a (novice , obvest i la , rek lame med glasbo po že
ljah. Uspešn ica d n e v a ; 1 7.50 Včeraj-danes-jutr i) . 18.00—19.00 
Pogovor o . . ., Vprašanja in odgovor i , Iz de lovnih kolekt ivov 
— vmes d o m a č a z a b a v n a glasba . 

S R E D A , 24. februar ja : 17.00—18.00 Informat ivna in za
b a v n a odda ja (novice , obvest i la , rek lame med glasbo po že
ljah. Uspešn ica d n e v a ; 17.50 Včeraj-danes-jutr i) . 18.00—19.00 
O d d a j a za mlade (p ion i r ska in mlad inska) , vmes G r e m o v di-
sko. 

P O S L U Š A J T E IN P O K L I Č I T E N A S ! (771-223) 
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Letos so v Ptuju nastopile najmlajše mažoretke. Četudi so bile prisrčne, 
e je nekaterim stožilo po malo večjih . . . Morda jih bomo Ptujčani lah

ko občudovali prihodnje leto? Se najbolje bi bilo, da bi dobili svoje! 

Obrtno /druženje Ptuj je letos prvič sodelovalo s skupino, in kot se je 
pokazalo, jim je uspelo: vžgali so s svojo resnico, ki pa je tudi družbena. 

28. ptujsko kurentovanje 
Ptujsko l<urentovanje je za nami. 

Sprejeli smo ga s takšnimi in druga
čnimi občutki. Organizacijski odbor 
se je trudil več mesecev, da bi bila 
prireditev kar se da popolna in da bi 
obiskovalec dobil kaj več kot samo 
prireditev. Tega dne naj bi Ptuj poka
zal vse, kar premore v turističnem po
gledu: gostinski lokali so delali s pol
no paro. nihče se na pustno nedeljo 
ni zapiral pred gosti, v Prešernovi uli
ci so delali zasebni gostinci: pri trgo
vinah pa je bilo tako kot običajno — 
svetla izjema je le prodajalna Jasmin; 
v turističnem biroju se je trlo obisko
valcev (kurenti so šli dobro v proda
jo): z dobrim obiskom pa se lahko 
pohvalijo tudi v Pokrajinskem muze
ju. Cvetličarna Roža je tako kot ved
no vztrajala: pustno nedeljo (mimo
grede — bil je še Valentin) si je marsi
kdo olepšal s pomladnim cvetjem. 

Mesto se je tudi letos slabo 
obleklo. Pročelja hiš in okna 
so bila slabo okrašena. Še naj
bolj so se potrudiU: Anica Še-
ruga in Miro Anžel s Trga svo
bode 4 ter Edo K o letnik iz 
Lackove 8. Le-1 i bodo sprejeli 
skromno denarno nagrado. 

Na splošno ocena prireditve niti ni 
tako slaba. Po številu gledalcev, 45 ti
soč naj bi jih bilo, je zelo uspela. 
Manj smo lahko zadovoljni s števi
lom karnevalskih skupin. Škoda le, 
da nekatere velike ptujske delovne or
ganizacije ne kažejo zanimanja zanjo. 

Letos so presenetile šolske skupine 
tako po številu udeležencev kot po 
dobrih maskah. Pri šolah velja opozo
riti še na nekaj: likovni krožki iz pet
najstih osnovnih šol v občini so pod 
vodstvom Leje Kraljeve iz OŠ Olge Meglic ustvarjali pustne risbe in okra
ske. Z njimi so trgovci okrasili svoje 
izložbe. Krožek je uspešno delal že 
drugo leto in kaže. da bo tradiciona
len. Organizacijski odbor bo vsem so
delujočim izročil pisna priznanja. So
delovanje s šolami bo odslej potekalo 
drugače. Idejo za 29. kurentovanje 
bodo pričeli uresničevati že v teh 
dneh. Tako bo v mnogočem odpadla 
»spontanost«, ki je stara cokla prire
ditve. 

Pri etnografiji gre vse po starem: 
nastopa folklornih skupin ni moč 
spreminjati, le dodelati ga je treba in 
pri tem spoštovati izvirnost. V bodoče 
- tako predlagajo v častnem odboru, 
v katerem deluje tudi nekaj strokov
njakov z različnih področij, tudi etno-
'̂ ĝije - naj bi v Ptuju nastopale le 

K karnevalu je bilo letos nekaj 
nad dva tisoč udeležencev. 
Najbolj množične so bile šol
ske skupine — v njih je bilo 
skupaj nad 1200 udeležencev. 
Organizacijski odbor oziroma 
komisija za ocenjevanje skupin 
jih /C za odzivnost dodatno na
gradila: vsaka šola je prejela 
še po dvajset tisoč dinarjev. 

domače folklorne skupine. Prireditev 
pa naj bi trajala več dni. Soglašajo z 
nedeljsko prireditvijo, ki je potekala 
drugače kot v prejšnjih letih. Nastopi 
folklornih skupin na trgih so dobro 

Iz Bitole so že osmič prišli vasiličarski babari. 
Slike: Ivo Ciani 

poživilo za mesto, v katerem naj bi še 
bolje poskrbeli za obpustno ponud-
"bo. Marsikdo se je spotaknil ob pu
stni sejem, na katerem je letos proda
jalo nekaj nad štirideset stojničarjev, 
v glavnem kičarjev. Kljub trudu, da bi 
jih bilo čimmanj, so prednjačili. Ne
kateri so sicer zagrozili, da jih več ne 

Tudi pri izložbenih oknih letos, 
ni bilo najbolje. Komisija, ki jo 
je vodil Julij Ošlovnik. poma
gala pa sla mu Savo Kozjak in 
Branko Zupanič. je bila razo
čarana. Letošnja okrasitev je 
bila slabša kot v prejšnjih letih. 
Daleč pred vsemi je bila s pu
stno okrasitvijo po mnenju ko
misije in Ptujčanov prodajalna 
Zvezda. Sledijo prodajalne: 
Borovo, Oblačila. Tekstilna hi
ša Merkur. Mercatorjeva Bla
govnica, cvetličarna Roža in 
Elektrotehna. ^ 

bo, ker so morali letos seči globlje v 
denarnico. Kič, takšen in drugačen, 
pa bo še vedno ostal. 

Še nekaj je značilno za 28. kurento
vanje — prvič v njegovi zgodovini or
ganizatorji niso imeli, težav s prodajo 
vstopnic. Letos so bile to zelo lepe ru
mene priponke. Nasploh bo rumena 
barva poslala zaščitna barva ptujske
ga kurentovanja. Le priponka bo vsa
ko leto v drugi barvi. 

Za organizacijski odbor se z nedelj
sko prireditvijo delo ni končalo. Že v 
prihodnjih dneh bo izdelal podrobno 
poročilo z akcijskim programom za 
29. kurentovanje. V bodoče naj bi pri

reditev pokrivala stroške s samou
pravnim sporazumom. Delovni osnu
tek je že pripravljen. Nekatere udarne 
naloge čakajo odbor predvsem na po
dročju turistične propagande: Slove
nija mora dohiti več informacij o pri
reditvi, ki se še vedno bori z uveljavit
vijo kot največja tovrstna prireditev v 
Sloveniji. Podravje to že ve, četudi ji 
daje ie moralno podporo. 

V torek smo se od pusta poslovili. 
Z njim smo pokopali vse napake: le 
glejmo, da jih v prihodnjih mesecih 
ne bo. Pred klubom mladih je bila ve
lika mladinska maškerada in priredi
tev pod naslovom Sojenje ljudstvu v 
imenu ljudstva. V torek pa so mladi 
končali tudi pustni srečelov. 

Od 28. kurentovanja se bomo po
slovili z že.oguljeno frazo: Konec do
ber, vse dobro. 

MG 

Komisija za ocenjevanje kar
nevalskih skupin je vodil An
ton Purg. predsednik Občinske 
turistične zveze. V njej pa so še 
sodelovali: Slane Napast. Sta
ne Stanič. Julij Ošlovnik, 
Zvonka Kneževič. Majda Goz-
nik in Janko Mlakar. Dvanajst 
sodelujočih karnevalskih sku
pin je razvrstita v tri kakovo
stne razrede in mednje razdeli
la 410 tisoč dinarjev. Po petde
set tisoč dinarjev so prejele na
slednje skupine: DO Olga Me
glic. Obrtno združenje Ptuj. 
GD Dvorjane in MI P: po tride
set tisoč: uprava SO Ptuj. TGA 
Kidričevo — godba. Klub mla
dih. Labod - TOZD Delta in 
Emona — Merkur, po dvajset 
tisoč dinarjev pa KGP. aktiv 
mladih Moškanjci in Negova. 

Denarne nagrade bodo skupi
ne prejel v Turističnem biroju. 
Trg svobode 4, Ptuj. 

GLASBENA ŠOLA KAROLA 
PAHORJA PTUJ po sklepu zbora 
delavcev proda najboljšemu po
nudniku tri rabljene — odpisane 
klavirje. 

Interesenti naj se oglasijo na javni 
licitaciji v sredo, 24. februarja 
1988, ob 10. uri na sedežu šole. 

SERVIS 
ZAMRZOVALNI

KOV'. 
Popravljamo vse vrste zamrzoval
nikov, ki točijo, rosijo, zunaj lede-
nijo. Naročila opravimo hitro in s 
3-letno garancijo. 

Tel.: (062) 38-885. Bojan Čeh, Biš 
55, 62254 Trnovska vas, , 

Če vam zamrzovalna skrinja toči, 
rosi ali odzunaj ledeni, se vam pri
poročam! Popravilo na vašem do
mu. 3-letna garancija z uvoženimi 
materiali. 

Tel. (dopol. — zvečer); 

(062) 775-335. 

KOŠARKA P t u j — Š e n t j u r 6 6 : 7 0 
Ptujski košarkarji so v petek v dvorani Center razočara-

h veliko število g ledalcev ( tekmo si ie og l eda lo okrog 300 
gledalcev), ko so nepr ičakovano izgubili ze lo p o m e m b n o 
lekmo z zelo povprečno ek ipo Šentjurja. S tem porazom 

si možnosti za uvrstitev v eno tno s lovensko košarkar
sko ligo /manjšal i na min imum in s a m o ob boljši igri v 
"'»slednjih tekmah imajo še možnost i za uspeh. 

Tekmo s Šentjurjem so izgubili z rezultatom 66 proti 
V prvem polčasu sta se ekipi izmenjavali v vodstvu, '̂•'ndar so domačini z neko l iko bol jšo igro v zadnjih dveh "Minutah prvi del srečanja dobil i z min ima lno razliko .̂9 proti 37. Ptujčani s o v e s p r v i po lčas igrali s labo v obram

bi, pa tudi pri metih na nasprotnikov koš niso bili dovolj 
natančni. 

V prvi polovici drugega polčasa so v bolj o d l o č n o igro 
v napadu že v peti minuti povedl i s .'̂0 proti 42, v dvanaj
sti minuti so prednost povečali na devet točk. nato pa d o 
konca tekme enostav no niso znali zadeti nasprotnikovega 
koša. 

To slabost Ptujčanov so s pridom izkoristili gostje, ki so 
v 16. minuti izenačili na 58 proti 38. povedli za štiri koše 
in na koncu zas luženo zmagali . 

Koše za Ptujčane so dosegl i : Robert Kotnik 14. Pečnik 
12. Damiš 10, Marčič 9, Vlah 8, Filipič 6, Cobel j 5 in Mi
ran Kotnik 6. MG 

T U R N I R V O D B O J K I 
•̂fî A ĵf'*'!''''''" Kidričevo in komisija za množičnost pri 

febn ' ' P''''"<-'i''ta turnir v odbojki . Ta bo v s oboto , 27. 
čel ob -̂ '^'"^^dnici Center v Ptuju. Turnir se bo pri-
vp . : bo predvidoma traial do 14. ure. Vse priia-
TVDR""'"'"'* ZTKO Ptuj (na s tadionu, tel. 771-745) in 

artizan Kidričevo, zadnji rok prijav pa je 25. febru-

ka še'!*? ^°?"'"''"osti košarke in nogometa ostaja o d b o j -
Predvse'^'^^ "'"'^ časov prava rekreacijska igra. V šo lah, 
Posehn "snovnih, je odbojka malce zanemarjena in ne 
Ijubiie " V de lovnih kolektivih pa ostaja pri
čne piat''i "^Prej Ce je košarka dokaj zahtevna s tehni-
zahtevnih '-̂  ^ primeriavi z njo ena od najmanj 
nju žoee ' ^^'^'^"''^ panog. Zadostuje Je znanje o odbija-
jeno še r!" ̂ ^'^^''o igramo. Odbijanje žoge je ze lo razšir-

Posebej med starejšimi, tudi 60 in več let starimi. 

ki jih nobena druga športna igra ne pritegne kot aktivne 
sode lavce . Predvsem na kopališčih in plažah v idimo, ka
ko se kopalci postavijo v krog in odbijajo žogo drug dru
gemu. Tu gre predvsem za to. da je žoga čim dlje v zraku 
in ni nobenega tekmovanja. Zelo priljubljeno je tako od
bijanje stoje v vodi do pasu. V večini teh primerov ne 
uporabljajo prave odbojkarske žoge . temveč le plastične. 
Ce pa zarišemo igrišče in postav imo mrežo ter pričnemo 
tako igrati, postane to že tekmovalni šport. Za igro prek 
mreže s pravo ž o g o najprej velja, da se sodelujoči dobro 
ogrejejo, predvsem prste, kajti pri odbojki p o g o s t o priha
ja d o zvinov prstov. 

Ljubitelji odbojke , pridite kot igralci ali kot gledalci na 
turnir v Ptuju, ki ima predvsem pomen kot rekreacijski in 
ne profesionalni šport. 

ZB 
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Pet zlatih parov 
v soboto pred pustno nedeljo je bilo na matičnem uradu v Ptuju 

izjemno slovesno, saj je pred pooblaščenega delegata SO Ptuj in mati
čarja stopilo kar pet zlatih parov. Zanimivost je tudi v tem, da so trije 
zlatoporočenci iz krajevne skupnosti Destmik. Se zanimivost, da so v 
soboto v Ptuju poročili le dva mlada para, kar je za predpustno sobo
to redek primer. 
Zlatoporočenci so bili: 

Rudolf in Marija ČEH, kmetovalca z Ločkega Vrha 43 v KS Destrnik. 
Zlati ženin je bil rojen 9. 2. 1911, nevesta pa 1. 10. 1916. Imela sta 5 
otrok, danes pa imata tudi 6 vnukov in enega pravnuka. 

Foto: Langerholc 

Martin in Marija ČEL AN, tudi kmetovalca, doma iz Šikol št. 21, KS 
Cirkovce. Martin je bil rojen 30. 10. 1906, Marija pa 25. 1. 1907. Imela 
sta 5 otrok, danes pa sta ponosna tudi na devet vnukov. 

Foto: Langerholc 

Ignac in Terezija POTRČ z Janežovskega Vrha 30 v KS Destmik. 
Ignac, roj. 23. 7. 1912, je bil delavec v gradbeništvu, Terezija, roj. 21. 10. 
1909, pa je delala doma in gospodinjila. Imela sta devet otrok, danes pa 
ju razveseljuje 26 vnukov in tudi že 4 pravnuki. Foto: Langerholc 

Franc in Marija CIGULA, kmetovalca iz Dornave 97. Franc je bil rojen 
26. 4. 1909, Marija, roj. Valenko, pa 2. 7. 1910. V zakonu so se jima ro
dili 3 otroci, od katerih danes živita še dva, razveseljujeta pa ju tudi dva 

Foto: Langerholc 

Anton in Marija ZELEMK, Gorniki 13/a, KS Destrnik. Anton, roj. 10. 
5. 1911. je upokojeni zidarski mojster, Marija, roj. 19. 8. 1916, pa je de
lala doma. Imela sta le enega otroka, danes pa sta ponosna tudi na 3 
vnuke. 

Foto: Langerholc 

JLA SI NE ZAKRIVA OČI 
Komunisti v jugoslovanski ljudski 

armadi se resno zavedajo vse težje si
tuacije v širši družbeni skupnosti, ki 
jih kljub izdatnim prizadevanjem vo
jakov in starešin ni obšla. Ce se brani-
telji naših meja in domov lahko po
hvalijo z visoko vojaško zavestjo, 
strokovno izpopolnjeno izurjenostjo, 
z odličnimi uspehi pri preverjanju 
teoretičnega in praktičnega vojaškega 
znanja in z vse boljšimi rezultati pri 
varčevanju na vseh področjih, potem 
ob oceni stanja ne morejo mimo ugo
tovitve, da se težave naše družbe po
sredno odražajo tudi v vojaških kole
ktivih. To je bila ena glavnih ugotovi
tev na letni volilno-programski konfe
renci komiteja Zveze komunistov Ju
goslavije v garniziji Ptuj, ki je bila v 
sredo, 10. februarja, v dvorani Narod
nega doma. 

Dejstvo je, da so vse ključne težave 
rešljive, potrebno je le še več priza
devnosti slehernega komunista v sivo-
zelenih uniformah in drugih pripad
nikov JLA. Paračinski in drugi, manj 
tragični, a družbi in JLA nevarni do
godki, so vsem močno odprli oči in 

Poročilo o delu komunistov v JLA je podal dosedanji sekretar Milan 
Raškovič (levo), za novega sekretarja pa so izvolili Komncna Žarkoviča 
(prvi z desne) 

nihče jih ne prikriva. Pravilen pristop 
in vztrajnost pri utrjevanju patriotske 

vesti ter sprotno zatiranje nacionali
stičnih izpadov in nesoglasij so po

rok, da bi bilo v bodoče neljubih do
godkov vse manj 

Nedvomno je ptujska občina ena 
od tistih, ki ima na široko odprta vra
ta za sodelovanje s pripadniki JLA, 
zato so vojaki in starešine garnizije 
Ptuj to prizadevnost tudi javno po
hvalili. Obenem pa so opozorili na 
edini problem: v Ptuju namreč že ne
kaj let nimamo doma JLA, zato so 
vzpodbudili akcijo, da bi ga kmalu 
spet imeli. Posebej ugodno so ocenili 
sodelovanje z rezervnimi vojaškimi 
starešinami, medtem ko so izrazili še 
večjo pripravljenost za sodelovanje z 
družbenopolitičnimi organizacijami, 
društvi in organizacijami v občini, če
prav so tudi dosedanje sodelovanje 
na tem področju ugodno ocenili. 

Ob koncu so izvolili novo vodstvo. 
Dosedanji sekretar komiteja ZKJ v 
garniziji Ptuj starešina Milan Raško
vič je predal sekretarske dolžnosti 
starešini Komnenu Žarkoviču, poleg 
tega pa so izvolili še nove člane komi
teja. 

M. Ozmec 

K a d e t i D r a v e v 
r e p u b l i š k e m f i n a l u 

ROKOMET 
V Veliki Nedelji je bil v soboto 

sklepni del prvenstva severovzhodne 
Slovenije v rokometu za kadete. Na
stopile so ekipe Drave, Kroga, Ormo
ža in domačinov. Rezultati: Ormož— 
Velika Nedelja 13:13, Krog-Drava 
11:20, Ormož-Krog 17:19 in Dra
va—Velika Nedelja 20:14. Upošteva
je rezultata iz predtekmovanja je vr
stni red naslednji: 1. Drava 6, 2. Krog 
3, 3. Velika Nedelja 2 in 4. Ormož 1 
točka. Ptujčani so tako v polfinalu 
kot finalu regijskega prvenstva vse 
nasprotnike premagali prepričljivo, 
čeprav ne gre prezreti tudi dobre igre 
ostalih finalistov. To kaže, da kako
vost rokometa na tem področju po za
slugi novih dvoran raste. Ptujčani bo

do kot regijski prvaki nastopili v re
publiškem finalu, v katerem se bo šest 
prvakov regij potegovalo za republi
ški naslov in nastop na državnem pr
venstvu. Finale bo 5. ali 6. marca, za 
organizatorja pa so se prijavili tudi 
Ptujčani. 

Za ekipo Drave so nastopili: Mla
kar, MešI, Vrbnjak, Satler, Planine, 
Mere. Lovrec, Širovnik. Ramot, Vaj-
da, Kramberger in Belič. 

I. k. 

D r a v i d v e točk i , p rv i 
n a s t o p Gor išnice 

JUDO 
v soboto opoldan je bil v športni 

dvorani Center turnir prve republiške 
lige v judu, na katerem so nastopile 
članske ekipe Šiške iz Ljubljane, Že
lezničarja iz Maribora in domače 
Drave. V prvem srečanju so Maribor
čani z 12:2 odpravili Ljubljančane. Ti 
so nato s 3:11 izgubili še z Dravo. V 
dvoboju Drava—Železničar smo pri
čakovali izenačen boj za vsako točko. 
Vendar ni bilo tako. Gostom je uspe
valo vse, domačinom pa nič in končni 
rezultat je bil za Dravo izredno slab. 
Gostje so namreč zmagali kar s 13:1. 
Edino točko je priboril Murko v 
obračunu z Mesaričem. Domačini so 
spremenili zasedbo po posameznih 
kategorijah in na ta način želeli prese
netiti goste, ki so zelo močni v štirih 
lažjih kategorijah (od sedmih). Ni jim 
uspelo in visokemu porazu se ni bilo 
moč izogniti. Kljub temu ostajajo 

Ptujčani trdno v sredini lestvice, do 
konca prvenstva pa jih čaka še nastop 
na turnirju v Celju. Za Dravo so v so
boto nastopili: Krepek, Krajnc, Mer
nik, Vidovič, Čuš, Letonja, Murko in 
Štalcer. 

Judoisti Gorišnice so v nedeljo pr
vič nastopili v drugi republiški član
ski ligi. Kljub temu daje njihova pov
prečna starost nekaj prek 16 let, so v 
Slovenj Gradcu dvakrat zmagali. Naj
prej so z 10:4 premagali drugo ekipo 
domačinov (prva tekmuje v prvi repu
bliški ligi), nato pa z 8:6 še ekipo Ta
cna. Nastopili so Petek, Muršič, Kojc, 
Žnidarič, Marin, Ličina in Plošinjak. 

I. k. 

Predavanje za kadrovske delavce 
Društvo kadrovskih delavcev iz Ptuja pripravlja za vse, ki jih to zanima, 

enodnevni seminar na temo Delovna razmerja in disciplinski postopki v spre
membah zakona o združenem delu. Predaval bo znan strokovnjak s tega po
dročja dr. Mija Novak. Predavanje bo v sredo, 24. februarja, ob 10. uri v dvora
ni na magistratu v Ptuju, poleg članov društva in ostalih kadrovskih delavcev 
pa so vabljeni tudi vsi pravniki, ki se ukvarjajo s kadrovsko službo. 

- O M 

Rajmond Debevc v Ptuju 
v nedeljo bo na strelišču ob športni dvorani Mladika 18. republiško prven

stvo v streljanju z zračnim standardnim orožjem. Zbrani bodo vsi najboljši slo
venski strelci in strelke. Doslej je prijavljenih 146 tekmovalcev in tekmovalk iz 
17 strelskih družin. Posebej zanimiv pa bo prav gotovo nastop svetovnega prva
ka in rekorderja v streljanju z zračno standardno puško Rajmonda Debevca. 

Organizacijo prvenstva je prevzela strelska družina Jože Lacko. Na tekmo
vanju pa bo nastopilo kar 27 tekmovalcev v šestih ekipah. Pokrovitelj prvenstva 
je svet za ljudsko obrambo občine Ptuj. 

Organizator vabi vse ljubitelje športa, še posebej streljanja, da pridejo v ne
deljo v Mladiko. 

d. I. 

Tudi v Ormožu zlata poroka 
v soboto, 13. februarja, je bilo slovesno tudi na matičnem uradu v Ormožu. 

Po petdesetih letih skupnega življenja v trdni zakonski zvezi sta stopila pred po
oblaščenega delegata in matičarja SO Ormož MATIJA in MARIJA KIKL iz Sa-
lovec v KS Središče ob Dravi. Zlatoporočencema tudi naše čestitke! 

MG 

ČRNA KRONIKA 
Čeprav je bil v času pustovanja — na ptujskem območju predvsem 

kurentovanja — precej večji promet tako motornih vozil kot pešcev — 
navadnih in maskiranih. treznih in malo v rožicah - na našem območju 
ni bilo večjih prometnih nezgod. Bilo je sicer precej manjših prometnih 
»prask«, vendar brez večjih materialnih posledic in telesnih poškodb. 
Morda so bili prav zato, ker je bil po cestah in ulicah pustni živžav, tudi 
vozniki previdnejši. Kljub temu — nesreča nikoH ne počiva in ža črno 
kroniko se vedno kaj najde. 

UMRLA V BOLNIŠNICI 
V predzadnji štev. Tednika 

smo poročali, da je bila 26. janu
arja na regionalni cesti v Središ
ču ob Dravi hudo ranjena dekli
ca Božiča B. iz Trnovca. Prepe
ljana je bila v ptujsko bolnišnico, 
kjer so ji nudili zdravniško po
moč in intenzivno nego. Žal so 
bile poškodbe prehude, kljub 
zdravniški" zavzetosti je ni bilo 
moč rešiti. Prejšnji teden je 
11-letna Božiča Balok v ptujski 
bolnišnici umrla. 

S ŠIBROVKO V TAŠČp 
V začetku prejšnjega tedna se 

je v Šalovcih, KS Središče ob 
Dravi, zgodila tragedija, v kateri 
je izgubila življenje 76-letna Ma
rija Spešič. V družini se je vnel 
prepir, v katerem je osumljeni 
Stanislav Jurkovič prijel za lov
sko puško — šibrovko in ustrelil 
v svojo taščo Marijo Špešič. Ta 
je zaradi hudih poškodb takoj 
umrla. Osumljenega storilca so 
privedli k preiskovalnemu sodni
ku Temeljnega sodišča v Maribo
ru. 

PLES IN PADEC PO CESTI 
V soboto, 13. februarja, ob 

10.30 je od Pragerskega proti 
Ptuju po magistralni cesti vozil 
Alojz Herbaj iz Nedelice 29 v 
občini Lendava. Zunaj naselja 
Kidričevo je s svojim kolesom z 
motorjem, ki ga je vozil brez po
trdila o znanju cestnoprometnih 
predpisov, zapeljal na rob cestiš
ča, vozil po bankini, pa spet na 
cesto in na drugo stran, kjer je 
padel in se hudo ranil. Prepeljali 
so ga v ptujsko bolnišnico. 

GORELO J E . . . 
Prejšnji petek jc v Modražah 

pri Poljčanah zgorela lesena po

čitniška hišica, last Jožeta Habja-
niča iz Trnič. Vnela se je lesena 
stena, ob kateri je bil dimnik po
manjkljivo speljan. 

Osmega februarja, zvečer oko
li 23. ure, je začelo goreti na let
nem kopališču v Kidričevem. 
Zgorelo je nekaj garderobnih 
omaric in del strehe. Vzrok poža
ra ugotavljajo. 

Prejšnji ponedeljek, okoli 19. 
ure, je izbruhnil požar na leseni, 
s slamo kriti stanovanjski hiši v 
Ritoznoju pri Slovenski Bistrici. 

Preden so prihiteli gasilci, je hiša 
pogorela do tal. Vzrok požara 
ugotavljajo; domnevajo, daje bil 
slab dimnik. 

PRESENETILI TIHOTAPCA 

Na parkirišču v Zlatoličju so 
9. februarja okoli 19. ure prome
tni miličniki iz Maribora med 
redno kontrolo prometa na ma
gistralni cesti opazili sumljiva 

avtomobila. Ogledali so si ju od 
blizu in oba voznika prav gotovo 
neprijetno presenetili. Nek turški 
državljan in naš zdomec sta prav 
tedaj iz enega avtomobila v dru
gega prelagala razno tehnično 
blago, zvečine predmete zvočne 
in videotehnike. Oba tihotapca 
so priprli, blago pa zasegli. Ceni
jo, da je vredno čez 130 tisoč 
mark (nekaj nad 102 milijona 
din). Preiskava še teče. 

PADEL NA ASFALT 
Na pustno nedeljo po karne

valu mask se je na parkirišču Ro
gaške ceste v Ptuju pripetila ne
sreča, ki je zahtevala težjo tele
sno poškodbo. Franc Crenšek s 
Ptujske Gore 90 a je pri sestopu 
s tovornjaka stopil na leseno 
ograjo nakladalnega prostora. 

Ta se je zlomila. Franc je padel 
na asfalt in obležal. Prepeljali so 
ga v ptujsko bolnišnico, kjer so 
ugotovili, da ima počeno loba
njo. 

FF 

osebna kronika 
Rodile so: 

Milica Sirec, Kočice 70 — Me-
lito; Darja Potočnjak, Ormož, 
Raičeva 9 — deklico; Marija Šo-
sterič, Videm pri Ptuju 25 — 
Mojco: Darinka Plohi, Ormož, 
Školibrova 8 — Davida; Jožica 
Megla, Cvetkovci 74 — Klaro; 
Neda Horvat, Juršinci 71 — de
čka; Marta Trstenjak, Miklavž 
pri Ormožu, Krčevina 18 — Da-
vora; Marta Lešnik, Tomaž pri 

Ormožu, Zagorje 10/a — Natali
jo; Anica Bedrač, Videm pri Ptu
ju 13/a — Uroša; Helena Rodič, 
Šmarje, Dobovec 30 — Natalijo; 
Martina Tajhman, Placar 14 — 
Roka; Marica Junger, Pobrežje 
169 — dečka; Danica Slana, Bel-
šakova 16 — Nino. 

Poroke: 
Darko Vukovič, Zlatoličje 50, 

in BrigUa Zaje, Slovenja vas 69; 
Anton Špendl, Ranče 5, in Lenka 
Grajfoner, Brezula 19. 

Umrli so: 
Jožef Cvetko, Trubarjeva 4, 

roj. 1909, umri 7. februarja 1988; 
Alan Hren. Maribor, Kumen 74, 
roj. 1979, umri 8. februarja 1988; 
Alojz Vajda, Koračice 48, To
maž, roj. 1906, Umri 10. februar
ja 1988"; Milka Popušek, Podvin-
ci 13, roj. 1911, umria I I . febr. 
1988. 

TEDNIK 
Izdaja Zavod za č a s o p i s n o 

in radijsko dejavnost RAD90 
- TEDNIK, 62250 R u j , Vo-
šnjakova 5, poštni predal 99. 
Ureja uredniški kolegij , ki ga 
sestavljajo: direktor in glavni 
urednik Franc Lačen, odgo
vorni urednik Ludvik Kotar, 
tehnični urednik Štefan Puš-
nik, novinarji J o ž e Bračič, 
Ivo Ciani, Majda Goznik, Dar
ja Lukman, Martin Ozmec , 
Marjan š n e b e r g e r in Nataša 
Vodušek ter novinar-lektor 
J o ž e Šmigoc . Uredništvo in 
uprava: Radio-Tednik, t e l e 
fon (082) 771-261 in 771-226. 
Celoletna naročnina znaša 
15.000 dinarjev, za tujino 
19.500 dinarjev. Žiro račun 
pri SDK Ptuj: 52400-603-31023. 
Tiska ČGP Večer, Maribor. 
Na podlagi zakona o obdav
čenju proizvodov in storitev 
v prometu je TEDNIK uvrš
č e n med proizvode, za kate
re s e ne plačuje temeljni da
vek od prometa. 


